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POZVÁNKY  
NA BERCHTOLD
Listopad na zámku 
bude ve znamení 
halloweenské zábavy, 
koncertů, běžeckého 
závodu, ale také 
svatomartinských 
pokrmů.

MAGIC HILL 
A STREET ART
V Říčanech mají 
nový mural. Díky 
ZŠ Magic Hill se 
opravila sokolská 
zeď a děti ji spolu 
s výtvarníkem 
vyzdobily.

ELIŠKA HOLÁ
HARFU JSEM SI ZVOLILA 
SAMA. NEJLEPŠÍ JE 
HRÁT PRO RADOST SOBĚ 
I OSTATNÍM A UŽÍVAT SI TO

KUNICE
senioři v kulinářské
soutěži předvedli, co umí

POŘÍČÍ NAD SÁZAVOU
románské kostely  
sv. Petra a sv. Havla

LOUŇOVICE
budovaná svazková
škola má již svého ředitele

Foto: Markéta Kolínská

Zdroj: archiv Magic HillZdroj Pixabay
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ÚVODNÍK

Vážení čtenáři,

říká se, že 
nejlepším 
dárkem bývá 
zážitek, tedy 
ten očekávaný či 
vítaný. Doufám, že v podobné roli 
bude i listopadové číslo časopisu 
Zápraží, které je opět plné zají-
mavých informací z našeho kraje. 
V rozhovoru se věnujeme talento-
vané mladé hudebnici, harfistce 
a zároveň ještě i školačce Elišce 
Holé. Do historie, a to až do 
dávného období doby románské, 
nás zavede výlet do Poříčí nad 
Sázavou. Tam se totiž nacházejí 
dva jedinečné kostely, které by 
neměly uniknout vaší pozornosti. 
Ani tentokrát nechybí informa-
ce k některým akcím nedávno 
konaným, které nás z nějakého 
důvodu zaujaly, ale i k těm, které 
nás v listopadovém období teprve 
čekají.

Pohodové podzimní dny  
a příjemné čtení přeje
Alena Kvasničková ■

NAVŠTIVTE NÁŠ AUTORIZOVANÝ SERVIS FIAT, KDE 
VAŠEMU VOZU POSKYTNEME TU NEJLEPŠÍ PÉČI
• záruční a pozáruční servis

• mechanické, klempířské a lakýrnické práce

• přístroj BOSCH pro servis a plnění klimatizací, detekce úniku atd.

• osmibodová digitální geometrie JOHN BEAN

• montáže doplňků - autorádia, tažná zařízení, 
   pneumatické pérování pro dodávky

• ruční mytí a čistění interiéru vozu, pneuservis

• jsme také autorizovaný servis pro vozidla ALFA ROMEO

AUTOCENTRUM ROŠKOTA – JANOUŠEK S.R.O. 
HLAVNÍ 101 | 250 84 KŘENICE | TEL.: 323 605 313–6 | WWW.FIAT-KRENICE.CZ

foto: Lucie Přindišová (w
w

w
.lucieprindisova.cz)

Kapesní kalendáře 2025
Konec roku byl ještě (téměř) v nedohlednu, ale my 
jsme již zadali do výroby kapesní kalendář ZÁPRAŽÍ 
pro rok 2025. Loni jsme ho zkusili vydat poprvé… a jen 
se po něm zaprášilo!
Jak je vidět, malá papírová kar-
tička s přehledným ročním kalen-
dářem se hodí (nejen sběratelům) 
i v době mobilní a počítačové. 
Letos je tedy s titulkou zářijového 
čísla Zápraží. Jakmile jsme o ka-
lendáři dali informaci na náš Fb, 
vzápětí jsme měli v poště první 
dotazy: kdy a kde bude tento ka-
pesní kalendář k získání? 

Zdarma si můžete o kalendář 
požádat na vybraných výdejních 
místech, k dispozici by tam měl 
být spolu s tímto číslem časopisu 
Zápraží, tedy od začátku listopadu 
až do rozebrání. A která místa to 
tedy jsou?

Český Brod – Infocentrum 
Jevany – Café 1888 
Jílové u Prahy – Regionální muzeum 
Kamenice – Infocentrum 
Kostelec n. Č. lesy – Infocentrum 
a knihovna 

Mukařov – Infocentrum a Galerie 
Stará škola 
Mnichovice – Infocentrum 
Průhonice – Infocentrum 
Pyšely – Infocentrum 
Říčany – Infocentrum 
Sázava – Infocentrum 
Uhříněves – Infocentrum

red ■
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KOMUNITNÍ 
CENTRUM 
ŘÍČANY
Pomáhá, zajištuje 
osobní asistenci, 
komunikuje, radí. 
Je tady pro jednotlivce 
i rodiny, kteří potřebují 
v životě pomoc.

CHATA 
V KERSKU
Před 110 lety se 
narodil spisovatel 
Bohumil Hrabal. Jeho 
chata v Kersku je od 
letošního jara přístupná 
veřejnosti, spravuje ji 
Polabské muzeum.

DESTINY PET
KOČKÁM NELZE NIC VYČÍTAT. 
TAKÉ CHTĚJÍ ŽÍT. ODPOVĚDNOST JE NA ČLOVĚKU

ČESKOBRODSKO
tvorba tůní pomáhá
zadržovat vodu v přírodě

JÍLOVÉ
zlato není nuda!

NAUČNÁ STEZKA
Cesta kocoura Mikeše
je relaxace i poznávání

Foto: Pixabay

Cena vč. DPH platná pro Fiat 600 1.2 Turbo Hybrid 100k eDCT6 WLTP kombinovaná spotřeba: 4,8–4,9 l/100 km a WLTP kombinované 
emise CO2: 109–110 g/km. Nabídka platí do 31. 5. 2024 nebo do odvolání. Ilustrativní vyobrazení. 5letá záruka se skládá z 2leté zákonné 
záruky a 3leté smluvní záruky Maximum Care (do 200 000 km). Nabídka se nevztahuje na velkoodběratele.

Nový FIAT 600 si získá vaše srdce díky 6stupňové automatické převodovce, velkorysému 
zavazadlovému prostoru o objemu 385 l a modernímu infotainmentu s 10,25” dotykovým 
displejem. Navíc se zárukou 5 let / 200 000 km na celý vůz.

Nový FIAT 600
600 důvodů k lásce
již za 549 900 Kč

FAUTO0087 Fiat 600 inzerce dealeri 210x148.indd   2FAUTO0087 Fiat 600 inzerce dealeri 210x148.indd   2 30.04.2024   17:3530.04.2024   17:35

Autosalon
Ulice 123, Město www.web.cz

KDY PŘIJDE KONTROLA NA STARÝ KOTEL?

Kromě zákazu samotného jsou 
v zákoně stanoveny také nemalé 
pokuty za jeho porušení, tedy při 
používání výše uvedených kotlů. 
Naštěstí jsme zatím nezazname-
nali ve Středočeském kraji žád-
né plošné kontroly. Ale nikdy 
neříkej nikdy. Na to, jak se vy-
hnout případným komplikacím 
a možné pokutě jsme se zeptali 
Radovan Dušátka ze společnosti 
FleetCom s.r.o. – Dům kotlů.

Výměna starý za nový 
„Nejjednodušší je starý kotel 
vyměnit za nový,“ sdělil nám zá-
kladní fakt pan Dušátko. Naštěs-
tí svou odpověď ještě doplnil 
o možnost, za jakých podmínek 
provozovat starý neekologický 
kotel – lze to pouze v případě, že 
uživatel má zažádáno o Kotlíko-

vou dotaci nebo o dotaci Nová 
Zelená Úsporám. A ještě dodal: 
„Uznávám, že stát je v tomto 
ohledu velmi striktní, ale i u vo-
zidel se měří emise a pokud vo-
zidlo emisní kontrolou neprojde, 
nemůžete s ním jezdit. Každo-
pádně, nové kotle mají výrazně 
vyšší účinnost a prostou výmě-
nou může provozovatel uspořit 
více jak 20 % nákladů na vytá-
pění.“

Registrace uživatelů 
V současnosti má Ministerstvo 
životního prostředí poměrně de-
tailní informace, kde je provo-
zován jaký kotel, a zda splňuje 
podmínky pro provoz i po 1. 9. 
2024. Je to díky tzv. systému IS-
POP, kde musí být registrováni, 
prostřednictvím revizních tech-

niků, všichni provozovatelé kot-
lů na tuhá paliva. Tento systém 
pro kontrolu starých kotlů již 
využil Plzeňský kraj a rozeslal 
všem uživatelům starých kotlů 
žádost o doložení změny starého 
kotle. Případně uživatelé mohou 
předložit doklad o tom, že již 
mají odsouhlasenou cenovou na-
bídku na kotel, který se po této 
topné sezóně chystají vyměnit 
za nový pomocí některé z dotací.

Dotace je možná 
Podle informací pana Dušátka, 
je stále možné čerpat dotace na 
výměnu starých kotlů. U Kot-
líkové dotace se změnil název 
na Nová Zelená Úsporám Light 
a Nová Zelená Úsporám běží 
stále. Snížila se v obou přípa-
dech výše dotace, ale stále je 
to velmi výhodné. Obzvlášť, 
když vám topenář nabídne vy-
řízení dotace v ceně výměny 
kotle. Pro získání dotace není 
potřeba mít zateplený dům. Jed-
ním z mála požadavků je mít 
stávající kotel na uhlí jakéko-
liv emisní třídy nebo jakýkoliv 
kotel 1. a 2. emisní třídy. Dotaci 
je možné čerpat i na kotle, kte-
ré nemají povinnost současně 
s instalací nového kotle instalo-
vat akumulační nádobu. Určitě 
je potřeba do budoucna počítat 
s tím, že se stát prostřednictvím 
odboru životního prostředí jed-
notlivých městských a obecních 
úřadů bude ptát: A čím topíte? 
Jediným způsobem, jak se tedy 
vyhnout jakýmkoliv kompli-
kacím a placení pokut, je kotel 
vyměnit.  ■

Potřebujete vyměnit starý kotel?
Montujeme všechny značky kotlů na tuhá paliva. 
Při obhlídce místa realizace doporučíme správné technické řešení a vystavíme  
nezávaznou cenovou nabídku na vybrané značky kotlů. Vybraný kotel  
pak namontujeme, zaškolíme vás a k tomu za vás vyřídíme i dotaci.

Nejbližší pobočky: Říčany, Dobříš, Beroun, Praha-Radotín 
777 663 799 – info@dumkotlu.cz 
www.dumkotlu.cz

Topná sezóna je v plném proudu. Většina z nás 
řeší, zda má dostatek dřeva na celou zimu. Jestli 

uhlí, co nám dovezli, bude hořet, případně zda 
starší kotel, kterému je třeba 20 let, vydrží ještě 

jednu sezónu. A ke všem těm našim běžným 
záležitostem i starostem přibyl ještě ZÁKON NA 

OCHRANU OVZDUŠÍ. Ten zakazuje od 1. 9. 2024 
používání kotlů 1. a 2. emisní třídy.

Každopádně, nové kotle mají výrazně 
vyšší účinnost a prostou výměnou může 

provozovatel uspořit více jak 20 % 
nákladů na vytápění.
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Eliška Holá (*2010) 

✔  studentka ZŠ a ZUŠ v Říčanech

✔  harfistka, věnuje se i vlastním skladbám 

✔  členka souboru Harfičky

✔  jejím velkým vzorem je K. Englichová

✔  ráda maluje, čte a toulá se přírodou

✔  žije s rodiči a dvěma sestrami v Doubravčicích

✔  v ZUŠ Říčany studuje obor harfa pod vedením Pavly 
Vondráčkové Jahodové, již předtím byla v její soukromé třídě

✔  pravidelně vystupuje sólově, se souborem Harfičky pod ZUŠ 
Říčany a s Harfovým kvartetem Říčany

✔  youtube kanál: Elisya Harpist

JSEM ÚPLNĚ NORMÁLNÍ HOLKA. 
To ta harfa je unikát, který dokáže vše změnit

S ELIŠKOU HOLOU 
se známe již nějaký 
ten rok. Za tu dobu 
z ní vyrostla mladá 

slečna, která úspěšně 
pokračuje v tom, co si 

předsevzala – spojit 
svůj život především 

s hudbou, být 
harfistkou. Předpoklady 
má, rodinné podporující 

zázemí také a učí se 
a zkušenosti získává od 
těch nejlepších v oboru.

Víš, vždy mne zaujme člověk, 
který se jako malý rozhodne pro 
nějakou profesi a cíleně si jde 
za svým. Většina lidí totiž své 
místo v životě delší dobu hledá. 
Kdy a proč jsi se rozhodla, 
že chceš hrát na harfu, být 
harfistkou? 
Začátek byla vlastně náhoda. Bylo 
mi nějakých šest let, chtěla jsem 
hrát na foukací harmoniku, ale ně-
jak se nám nepodařilo tenkrát najít 
učitele. Doma jsem pořád opako-
vala, že každý z kamarádů na něco 
hraje, a že já bych ráda taky, a tátu 
najednou napadla harfa. Jen měl 
o ní jiné představy… Měl na mysli 
něco malého, vlastně lyru, prostě co 
se vezme do ruky a jde se. O tom, 
jak je to velký, těžký, neskladný 
a také drahý hudební nástroj neměl 
myslím v tom okamžiku ani tušení. 
Jenže mě to zaujalo a už to bylo…

Takže hraješ od šesti let. A hned 
u paní Pavly Vondráčkové 
Jahodové? 

Ano, přesně. Našli jsme jí přes 
internet, a to bylo opravdu ob-
rovské štěstí. Je skvělá učitelka, 
vynikající harfistka, pohodo-
vá dáma, rozuměly jsme si od 
začátku. Stačila vlastně jedna 
ukázková hodina u ní a já vědě-
la, že harfa je přesně to, co chci. 
Začínala jsem u paní učitelky 
v Říčanech v její soukromé tří-
dě, po čase pak založila náš 
soubor Harfičky (ten spadá pod 
ZUŠ Říčany).

Harfa není opravdu nástroj 
obvyklý. Jaké byly začátky 
výuky?
Začínaly jsme úplně jinak, než 
je to asi běžné. Já jsem totiž v té 
době vůbec neuměla noty, nej-
sem z hudební rodiny, nikdo mě 
k tomu nevedl. Paní Vondráč-
ková mě začala učit tak, že mi 
skladbu vždy zahrála, já to na-
poslouchala, a pak jsem to hrála 
sama. Ale teď už noty samozřej-
mě ovládám!

Cvičíš na harfu denně? 
Občas ne, ale to jsou výjimky, 
a hlavně vím, že nemohu vynechat 
hraní dlouhodobě, musí tam být 
pravidelnost. Cvičím, když mám 
náladu a chuť, většinou tedy každý 
den, někdy pár desítek minut, jindy 
déle… Nebo třeba když něco po-
třebuju nazkoušet, tak se do toho 
pustím, jindy jen tak improvizuju, 
pro radost. Jinak nejdelší doba, kdy 
jsem nehrála, a pak to bylo tedy 
trochu znát, byly letos dva týdny 
v Británii na dovolené.

Harf je několik typů, Ty 
už nějakou dobu hraješ na 
koncertní pedálovou harfu. Bylo 
složité ji získat? 
Nejčastější jsou tři typy - nejmenší 
keltská harfa, střední háčková harfa 
a největší pedálová harfa. Začínala 
jsem na základní harfu keltského 
typu od českého výrobce pana Ko-
pečka z Příbrami, pak jsem přešla 
na harfu háčkovou Wotan. Na ty 
hrajeme i v souboru Harfičky. Pak 

mám keltskou harfičku, což je ta-
ková menší, snadno přenosná harfa. 
Jsou jen dvě svého druhu na celém 
světě, druhá je v USA. Její výrobce 
pan Kopeček ji měl jako prototyp. 
Měla jsem z ní obrovskou radost, 
když jsem ji dostala, dokonce jsem 
si na ni přispívala. Ale velká pedá-
lová harfa… to je prostě něco! Je to 
složitý nástroj, náročný na výrobu. 
Ale mám skvělé rodiče a pomohla 
mi finančně i obec Doubravčice, 
kde bydlíme.

A jak to tedy s tou harfou bylo?
Rodiče mi slíbili, že když vyhraju 
harfovou soutěž, kterou pořádají 
Základní umělecké školy, tak mi 
pedálovou harfu koupí. Ale máma 
potvrdí, že moc nevěřili tomu, že 
v té konkurenci obstojím, že zví-
tězím. Ale byli se mnou, podpořili 
mne a já to opravdu vyhrála! A sli-
by se mají plnit! Moc jsem si přála 
harfu z Japonska, jsou dobře vyvá-
žené, mají skvělý zvuk, ale překazi-
lo nám to vlastně covidové období 
a ta různá omezení. Japonci viděli 
má videa na YouTube, věděli, jak 
hraju, ale byl zákaz dovozu, vývo-
zu. Tak to neklaplo. Tak mám na-
konec jinou, italskou Salvi Daphne.

Zmínila jsi přispění obce 
Doubravčice… 
No, ona harfa není zrovna levná 
záležitost, její cena se pohybuje 
v řádu statisíců korun. A obec v té 
době vyhlásila takový projekt na 
podporu místních mladých talen-
tů. Výzva směřovala do sportovní 
a kulturní oblasti, dotyčný musel 
už něco dokázat, prokazatelně dolo-
žit své úspěchy apod. Komise pak 
z návrhů talentů vybrala tři, dva ze 
sportovní oblasti a mě, z kultury. 
A získala jsem tedy finanční pří-
spěvek na nákup pedálové harfy, 
většinu financí však zajistili rodiče, 
za což jim moc děkuju, je to pro ně 
docela slušný dlouhodobý závazek.

Nejsi jedináček, máš ještě 
sestry, i těm se rodiče tak 
věnují?
Vlastně ano. Rodiče jsou skvělí, 
podporují mne, ale nejen mne, ně-
kdy nevím, jak to všechno stíhají, 
hlavně mamka, ta hodně i organi-
zuje další věci. A třeba když starší 
sestra, co je teď na vysoké škole, 
ještě šermovala, tak s ní jezdili, za-
řizovali, co bylo třeba. Mladší sest-
ra je zase hodně na knížky, hraje na 
piano, to jí už také pořídili. A máma 
pracuje v knihovně, takže máme 
doma hromady knih a můžeme si 
číst všechno, na co si jen vzpome-
neme!

Jsi sice zvyklá od mala 
vystupovat na veřejnosti, ale 
máš někdy trému? 
Trému, stres, to ani moc ne, na to 
netrpím. Jen si o něco víc teď uvě-
domuju to publikum, ty prostory 
sálů nebo i místa, kde hrajeme. Jdu 
si to užít, je to vlastně taková show 
– to je takové moje motto, tím se 
řídím. Ale když mám nějakou no-
vou skladbu, u které si nejsem ještě 
jistá, tak tam samozřejmě trochu 
nervózní jsem. Ale myslím, že mám 
obrovské plus v tom, že mne nikdo 
k hraní nenutí, já hraju proto, že 
mne to baví.

Chodíš ještě do základní školy, 
jaké máš plány dál? 
Chodím v Říčanech do ZŠ Be-
zručova, do hudební třídy. Tento 
školní rok mne čekají přijímačky na 
pražskou konzervatoř. Ráda bych 
se dostala k harfistce Kateřině Eng-
lichová. Je skvělá!!!

Co takové přijímačky obnášejí?
Jsou to vlastně talentové zkoušky, 
předepsané povinné skladby, na 
výběr volitelné a dvě etudy plus 
jedna cyklická skladba. Pak se taky 
ověřuje, zda umíš hrát z not, je tam 
i hudební teorie… Na harfu be-

Myslím, že mám obrovské plus v tom,  
že mne nikdo k hraní nenutí, já hraju 

proto, že mne to baví.

Fo
to

: a
rc

hi
v 

E.
 H

ol
á

Fo
to

: a
rc

hi
v 

E.
 H

ol
á



ZAPRAZI.EU | 76 | ZAPRAZI.EU

ROZHOVOR ROZHOVOR

rou jen jednoho, tak doufám, že to 
zvládnu. Co je dobrý, klasické při-
jímačky z matiky a češtiny se tam 
nedělají, tak se mohu víc soustředit 
na harfu, víc cvičit, učit se teorii, 
poslech.

Teď mne napadá, pořád 
mluvíme o harfistkách, ale jsou 
i harfisté, tedy kluci? 
Jsou, ale není jich moc. Potká-
vám je na různých soutěží a u nás 
v souboru Harfičky máme teď 
dokonce dva! Možná je to tím, že 
harfa je dnes nějak víc spojována 
se ženami, přitom v minulosti to 
bylo vyváženější.

Jsi členkou souboru Harfičky, 
ale hraješ i sólově. Kde všude 
jsi už vystupovala? 
Těch koncertů mám za sebou už 
docela dost, díky ZUŠ, paní uči-
telce, Harfičkám, sólově. Hrála 
jsem při různých příležitostech 
třeba v pražském Vinohradském 
divadle, knihovně, v kostele sv. 
Martina ve zdi, Arcibiskupském 

paláci, sólové vystoupení jsem 
měla v pražském Rudolfinu… 
Moc ráda vzpomínám na koncert 
Na vlnách hudby a naděje v Ří-
čanech na Jurečku, to jsem byla 
předskokankou houslisty Pavla 
Šporcla, hráli jsme z takového 
plovoucího pontonu uprostřed 
rybníku. Výborný byl také fes-
tival v Boskovicích, ve Znojmě 
nebo Zlaté struny na zámku ve 
Škvorci. Zahajuji ale také různé 
vernisáže, teď naposledy jsem 
s paní učitelkou a její dcerou hrála 
na vernisáži výstavy obrazů v ga-
lerii v Českém Brodě, kde jednou 
z vystavujících výtvarnic byla 
i moje mamka, to bylo moc fajn.

Jezdíš ale i na různá 
soustředění, absolvuješ 
soutěže. Cestování, navíc 
s harfou, není asi jednoduché, 
stále tě to baví?
Určitě! Ráda cestuju, poznávám 
nová místa, lidi. Na koncerty, na 
soustředění (masterclassy) i do za-
hraničí mne vozí mamka, táta taky 

občas, ale s mámou si to umíme 
dost užít. S tou harfou to není ob-
čas jednoduché, to je fakt, někdy 
potřebuju i další pomocné ruce na 
stěhování, ale naši už jsou s tím 
smířeni, že harfa je taková jaká je.

Je nějaká soutěž Tvojí vysněnou 
metou? 
Harfová soutěž v Izraeli! Tu když 
člověk vyhraje, je to myslím ta 
největší prestiž, jakou může zís-
kat. Třeba Kateřina Englichová 
v ní v roce 2018 zasedala v poro-
tě. A to je už něco! Ale teď v led-
nu 2025 mne čeká mezinárodní 
harfová soutěž Karla Patrase, na 
tu se nyní soustředím nejvíc.

Ty ale nejen hraješ, co máš, 
co se Ti líbí, ale sama už také 
skládáš. Jak jsi se k tomu 
dostala? 
Tak nějak přes improvizace. Prv-
ní, co jsem „složila“, byla skladba 
věnovaná tátovi k narozeninám. 
Byla fakt jednoduchá, opakovala 
se tam melodie, ale líbilo se mi 

Významné okamžiky 
2019 – Mezinárodní harfová 
soutěž Karla Patrase, 3. cena

2021 – Harfová soutěžní 
přehlídka ZUŠ škol, 1. cena ve 
své kategorii a zvláštní ocenění 
poroty za provedení skladby 
S. O. Pratta The Little Fountain

2021 – Hudební Festival 
Znojmo, koncert malých géniů
2021 – Koncert Na vlnách hudby 
a naděje Říčany – předskokanka 
houslisty Pavla Šporcla
2022 – Prah-a-harP festival, 
sólo na zahájení, Sukova síň, 
Rudolfinum

2023 – Mezinárodní harfová 
soutěž Karla Patrase, 3. cena

2024 – 4. ročník celostátní 
soutěžní přehlídky komorních 
souborů Svitavské komoření, 
členka Harfového kvarteta 
Říčany, 1. místo

2024 – Harfová soutěžní 
přehlídka ZUŠ, ve své kategorii 
1. cena

2024 – Harfová soutěžní 
přehlídka ZUŠ absolutní vítězka 
pedálových harf 

2024 – 11. ročník Prah-a-harP 
festivalu, kostel sv. Martina 
ve zdi, sólo na zahajovacím 
koncertu, premiéra autorských 
skladeb „Jantar“ a „Obsidián“

2024 – JSFest competition 
(mezinárodní skandinávská 
hudební soutěž) 3. cena, 
v kategorii E: současné období, 
junioři

Pár redakčních 
drobností aneb  
Když něco nevíš, 
vyhledej to:
Cyklická forma je v hudbě 
jakákoliv kompoziční 
forma, která se vyznačuje 
opakováním motivů, témat 
nebo celých úseků z předchozí 
věty. Účelem je sjednocení 
struktury v pozdější větě nebo 
části skladby.

Preludium je odvozeno od 
latinského slova „praeludere“, 
tj. hrát před něčím, jde tedy 
o předehru, úvod.
Flažolet je zvláštní technika hry, 
kdy se struna nezmáčkne jako 
při běžném hraní, ale jen se jí 
hráč lehce dotkne (brnkne).

to a jemu myslím taky. Další pak 
byla pro mamku k narozeninám, 
ta už byla vypracovanější. Tak 
to asi začalo. Složila jsem zatím 
čtyři skladby a nějaké variace na 
melodie. Jestli můžu, tak zmíním 
Obsidián, na ten jsem pyšná, mám 
pocit, že se mi v té skladně poda-
řilo vše provázat, je tam i takový 
postup hudby, něco jako mísení 
ohně a vody. Naproti tomu sklad-
ba Jantar je jemná, jsou tam zají-
mavé flažolety.

Pokračuješ ve skládání? 
Ano, teď skládám něco nového, 
rozsáhlejšího, ještě uvidím, jak to 
dopadne. Prozradím jen, že hudba 
je inspirovaná jednou knížkou, 
která mě dost zaujala.

A tohle všechno se učíš u paní 
učitelky? 
Něco ano, ale paní učitelka mi 
doporučila výtečného českého 
skladatele a flétnistu, který půso-
bí v Národním divadle v Praze, 
pana Jaroslava Pelikána. K tomu 

občasně docházím, objasnil mi 
už spoustu věcí, vysvětluje mi, co 
potřebuji, zadává mi věci na vy-
pracování…

Neříkej mi ale, že Tvůj život 
je jen harfa. Čemu se ještě 
věnuješ, co máš ráda? 
Nehraju pořád, mám i jiné zájmy. 
Kromě toho, že chodím běžně do 
školy, tak se často potkávám s ká-
mošema a sestřenkama, ráda čtu, 
hraju hry na konzolích. Chodím 
taky často tady do přírody, mám 
ráda údolí Šembery pod Doubrav-
čicemi. Kromě toho máme doma 
malý zvěřinec, tomu je potřeba se 
taky věnovat – máme psy, kočku, 
želvy, kanárky. A taky ráda malu-
ju. Jednou ročně jezdíme s mam-
kou do jižních Čech na takový 
kurz a malujeme společně, ale ne-
mám vyhraněné téma, je to spíše 
podle nálady.

Děkuji za rozhovor a přeji ať 
se vše podaří, jak si přeješ!

ak ■

Harfa je jedním z nejstarších 
strunných nástrojů vůbec. První 
vyobrazení harfy se datuje někam 
do 3. tisíciletí př.n.l. V té době 
vypadaly trochu jinak, neměly 
opěrný sloupek a tón nebyl 
nijak zvučný. Na sever Evropy je 
přivezli Keltové z Balkánu, velkou 
popularitu si získaly především 
ve Skotsku a v Irsku, postupně se 
rozšířily. Ve středověku byla harfa 
oblíbeným nástrojem trubadúrů 
a minesangrů. V té době existovaly 
harfy diatonicky laděné (se sedmi 

tóny v rozmezí oktávy) a chromaticky laděné (s dvanácti 
tóny v rozmezí oktávy), obě měly tím své nevýhody. Stavěly 
se v různých velikostech – od malých ručních až po velké 
s výškou okolo dvou metrů.

Háčková harfa vznikla v 17. století, bylo u ní možné přeladit 
na libovolnou strunu háčkem na krku nástroje. Základní ladění 
plně háčkových harf je v Es-Dur, ale postupným přepínáním 
háčků je možno hrát i v dalších tóninách.

Pedálová harfa byla vynalezena o století později, její struny 
bylo možné přeladit sešlápnutím pedálů, nejprve pěti, dnes 
jich má sedm.

Koncertní pedálová harfa má typicky 47 strun, pedály mají tři 
polohy, harfa váží do 40 kg, na výšku měří 1,8 m a na délku 1,2 m.

↑ Barevnost strun má svůj důvod pro interpreta, nejde o vizuální zkrášlení →↑ Paní učitelka Pavla Vondráčková Jahodářová 
nenápadně jistí malé Elišce pedálovou harfu během Prah-a-harP festivalu (2018) → Z koncertu v kapli Smiřických na zámku 
v Kostelci n. Č. lesy (2024)

↑Slavností zahájení vernisáže obrazů v galerii v Českém Brodě (2024)  
→ Zlaté struny na zámku ve Škvorci (2023) „Ráda hraju v teniskách nebo naboso, 
cítím se tak lépe, podpatky moc nemusím,” komentuje fotku Eliška
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Momentka z říčanského koncertu na Jurečku s houslistou Pavlem Šporclem (2021)

Socha krále  
Davida s harfou,  
Jeruzalém, Izrael

Foto: M. Kolínská
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KULINÁŘSKÁ SOUTĚŽ: podstatné 
je účastnit se, výhra pak potěší

Hudba nemá věkové 
limity, a to je jen dobře

AKCE V KRAJI

Umět žít a bavit se lze i v pozdějším věku. Stačí najít tu správnou cestu. 
Jednou z možností jsou i nejrůznější seniorské soutěže, pořádané pro kolektivy 
i jednotlivce. Pozvání jsme obdrželi ze SENIOR PARKU KUNICE, v tomto případě 
šlo o soutěžní akci kulinářskou nazvanou: Prostřeno aneb Masterchef po našem.

V minulém čísle Zápraží jsme zařadili také 
pozvánku na tři hudební říjnové večery 
v HOSPŮDCE U MILÁDKY V LENSEDLÍCH poblíž 
Ondřejova. Na jeden jsme se vypravili osobně 
a stálo to za to. Dámský Hudební kroužek a pánský 
Starý kramle to umí rozjet!

Koncem října se do Kunic sjeli 
zástupci ze čtyř Senior Parků, kte-
ří se nezalekli předložené výzvy 
a rozhodli se účastnit speciální 
jednodenní kulinářské soutěže. 
Potkali se zde celkem čtyři týmy, 
a to z areálů Kunice, Hrádek nad 
Nisou, Sokoleč a Luštěnice. Kaž-
dý tým dle vyhlášených pravidel 
měl čtyři soutěžící a zadáním byla 
pouze studená kuchyně prezen-

tovaná dvěma pokrmy – jedním 
sladkým a druhým slaným, při-
čemž od každého bylo potřeba 
vytvořit na tři desítky malých de-
gustačních porcí. Povolena byla 
pouze předem uvařená vejce, veš-
keré suroviny a vybavení k pří-
pravě si týmy dovezly s sebou.

Soutěžící obdrželi kuchařské 
zástěry v odlišných barvách, pra-
covní prostor a dvě a půl hodiny 

na přípravu pokrmů. Nápaditost, 
vzhled a chuť bylo to, co nezávis-
lá porota pak hodnotila. Jakmile 
se zableskly nože a jemně za-
hlučely ruční mixéry, ve vzduchu 
se už mísily vůně sýrů, česneku, 
papriky, citrónu, malin a sladkých 
krémů… a čas plynul. Všechny 
týmy ho dodržely. Čekání na ver-
dikt poroty, která netušila, jaký 
pokrm kdo připravoval, se zdálo 

nekonečné. Ale přišlo. Zvítězil 
tým z Kunic!

A protože všichni přítomní 
mohli také ochutnávat, tak víme, 
že to byly samé dobroty. Recept 
na vítězné sladké zákusky s li-
metkovým krémem i na kuličky 
tří chutí vám přineseme v příštím 
čísle Zápraží. Skvěle totiž mohou 
doplnit váš svátečný stůl, tak proč 
této možnosti nevyužít?  red ■

Čtyři hodiny plné hudby, hos-
půdka obsazená, kdo přišel 
opravdu neprohloupil! Hudební 
kroužek, tedy dámské uskupe-
ní z kraje Zápraží, věnující se 
především swingu, se v pravi-
delných intervalech střídalo se 
skupinou Starý kramle, hrající 
country a bluegrass. Ještě se slu-
ší připomenout, že v této sestavě 
se zde pořádá jarní a podzimní 
setkání, toto bylo již (zřejmě) 

dvacáté. Děkujeme, byl to skvě-
lý večer!

Přidávali jsme i krátká videa 
na náš Fb, kdo se třeba i díky 
nim naladil na stejnou vlnu, 
může zavítat v sobotu 23. listo-
padu večer do KD Doubravčice. 
Sejde se zde pět kapel, a to včet-
ně skvělého Hudebního kroužku 
(bližší info najdete včas na na-
šem Fb).
  red ■

←←← Vítězný tým z Kunic, v čistě 
dámském složení, bodoval se zákuskem 
s limetkovým krémem a trojicí kuliček 
různých chutí 

←← Sušené švestky a rum, to se 
skrývalo v jedné z vynikajících koulí 
žlutého týmu

← Červení vsadili na oblíbenou klasiku, 
plněná vejce

↑ Porota neměla lehký úkol, hodnocení 
bylo náročné a spravedlivé

Dámský Hudební kroužek 
má repertoár postaven 

především na swingu, ale 
přesvědčili jsme se, že 

jejich hudební rozsah je 
mnohem širší 

Na této fotce není 
zachyceno celé osazenstvo 
skupiny Starý kramle, což 
vás nesmí zmást.. Hrají 
výborně a večer v jejich 
společnosti si užijete!

Komunikace je základ všeho. Od ní se odvíjí možnosti 
spolupráce, díky ní se otevírají potřebná témata

Když jsme v redakci 
časopisu Zápraží 
obdrželi pozvání na 
KOMUNITNÍ SETKÁNÍ 
SOCIÁLNÍCH SLUŽEB 
a pomáhajících profesí 
na Říčansku, přiznám 
se, neměla jsem příliš 
představu, na co se 
připravit. Na statistická 
data? Závěrečné zprávy 
o fungování organizací? 
Něco málo z toho tam 
sice zaznělo, ale jinak 
den utekl velmi rychle. 
Hlavní roli totiž hrály 
příběhy.

Příběhy o zkušenostech, o vzá-
jemné pomoci, příběhy klientů, 
ale i ty zcela osobní, jednotli-
vých účastníků setkání. Některé 
velmi silné, nutící k zamyšlení, 
jiné inspirující. Oblastní charita 
Kutná Hora, Centrum na podpo-
ru integrace cizinců MV Bene-
šov, Potravinová banka Centrál, 
Nadační fond Viki, Dementia, 
Leccos, Projekt 23… to jsou jen 
některé z organizací, které se 
na setkání prezentovaly. Kromě 
množství pracovních postřehů 
a již zmíněných příběhů zazněla 
i čísla, ale ne ta suchá, úřednic-
ká. Naopak, šlo o zajímavá fak-
ta, která sama o sobě dokáží ve 
správném kontextu odvyprávět 
příběh.

Víte třeba, kolik v současné 
době žije na území OPR Říčany 
(tedy v celém tzv. obvodu obce 
s rozšířenou působností majícího 
ca 80 tis. obyvatel) ukrajinských 
občanů s dočasnou ochranou? 
K 21. 9. 2024 to bylo 689 osob. 
S kolika školami spolupracuje 

Cesta integrace, o.p.s. provozu-
jící sociální poradenství a pre-
venci? Její služby využívá již 
40 škol ve Středočeském kraji. 
Nebo že škola Open Gate v Ba-
bicích se díky sociálnímu stipen-
diu Nadace The Kellner Family 
Foundation otevřela již pro téměř 
400 studijně nadaných gymnazi-
stů, jejichž zákonní zástupci by 
nemohli platit školné? Tedy pro 

děti samoživitelů, z dětských do-
movů, z náhradní rodinné péče 
apod. A další mají stále šanci. 

Ano, zazněly zde i praktické 
věci, realita fungování organi-
zací, která se nedá obejít. Tedy 
otázky financování, strategie do 
budoucna, personální záležitosti. 
Organizátor celé akce, Komunitní 
centrum Říčany, prochází v sou-
časné době určitým restartem. 

Snaží se vícezdrojově zajišťovat 
podstatnou část financování pro-
vozu a aktivit, nastavili si v orga-
nizaci nový koncept, rozšířili své 
spolupráce. I díky podpoře Nada-
ce EP Corporate Group, jejíž ře-
ditelka paní Jitka Pražáková byla 
na setkání také přítomna, posílilo 
Komunitní centrum Říčany před 
pár měsíci svůj tým o paní Ga-
brielu a jejího psího kamaráda 
Barnyho. Ti dva seniorům zajiš-
ťují aktivizační služby ve formě 
ergoterapie a fyzioterapie, a že je 
Barny velmi oblíbeným společní-
kem se ukázalo, jakmile vstoupil 
o pauze do sálu. I jeho příběh se 
tak stal jedním z těch, které zde 
zazněly.

„Smekám před každým a ob-
divuji každého, kdo pracuje v ja-
kékoliv sociální službě – díky, 
velké díky,“ zaznělo v závěru 
projevu Markéty Strouhalové, 
komunitní koordinátorky města 
Říčany. To jsou slova, se kte-
rými plně souhlasím a připojuji 
také své poděkování.  ak ■

Komunitní setkání 
sociálních služeb 
a pomáhajících profesí 
na Říčansku 
kdy a kde: 24. 10. 2024 
v KD Labuť v Říčanech 
počet účastníků: 60 
počet organizací: 27 
počet přednášejících: 16 
úvodní slovo: Hana Špačková, 
místostarostka města Říčan 
moderátor: Václav Trojan 
pořadatel: KC Říčany, Pavlína 
Šantorová Filková s týmem
občerstvení: Střední odborná 
škola stravování Říčany s. r. o. 

Akce se konala z finanční 
podpory Nadace ČEZ.
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ZPRÁVY ZE ZÁPRAŽÍ

PRAHA – Čtyři stanice pražského 
metra čeká v nejbližší době dlouho-
dobá uzavírka a rekonstrukce.
1)  Českomoravská:  Na začátku 
příštího roku začne Dopravní pod-
nik hl. m. Prahy (DPP) s kompletní 
rekonstrukcí této stanice metra na 
trase linky B. Přípravné práce zača-
ly již nyní v říjnu, rekonstrukce pak 
bude trvat zhruba jeden a půl roku. 
Vlaky stanicí budou po tuto dobu jen 
projíždět.
2) Flora: Stanice na lince metra A se 
dočká kompletní modernizace, získá 
i bezbariérový přístup. Po dobu pra-
cí, což bude necelý rok, bude stanice 
pro cestující uzavřena. Práce budou 
zahájeny po vysoutěžení zhotovitele 
a předání staveniště.
3)  Radlická: Již nyní zde na lince 
metra B probíhají stavební práce, 
provoz ve stanici bude omezen do 
června 2025, vlaky mířící do centra 
stanicí jen projíždějí.
4) Pankrác: Tato stanice se uzavře 
od ledna 2025 na jeden rok, a i zde 
vlaky budou pouze projíždět. Kromě 
rekonstrukce zde bude probíhat stav-
ba přestupu do stanice na budované 
lince metra D. Ta propojí vinohrad-
ské Náměstí Míru a Písnici, měst-
skou čtvrť na jihu metropole, která 
je součástí Prahy-Libuš. 
Zdroj: ddp.cz

ČESKÝ BROD – Za pomoci vlakve-
doucího Zbyňka a průvodčího Mar-
tina přišlo v pátek 11. října na svět 
miminko, chlapeček. Pro své první 
rozkoukání po světě si přitom vybra-
lo přímo palubu vlaku Slovácký ex-
pres ve stanici Český Brod. S nečeka-
nou situací pomáhala také telefonní 
operátorka na lince záchranné služ-
by. Maminka i dítě jsou v pořádku, 
převezeni byli do kolínské porodnice.
Zdroj: České dráhy a.s., X

KOLÍN – Od poloviny letošního říj-
na došlo k výrazným změnám v sys-
tému placeného parkování ve městě, 
které funguje pod systémem Smart-
4City. Po deseti letech došlo k roz-
šíření lokalit placeného parkování 
a také navýšení cen parkovného.

Ke stávajícím kolínským lokalitám 
s placeným stáním se nyní přidávají 
další dvě ulice a parkoviště poblíž 
Komenského parku a polikliniky. 
Nově bude zpoplatněno stání v celé 
Zahradní ulici, v části Heverovy uli-
ce (od křižovatky se Smetanovou po 
křižovatku s Komenského ulicí, tudíž 
podél průmyslovky) a na celém par-
kovišti za Kinem 99. Jen pro úplnost: 
na hlavním Karlově náměstí v cent-
ru Kolína je tarif 40 Kč za hodinu 
(pracovní dny 7–18 h). V dalších 
lokalitách pak jde o částku 20 Kč 
na hodinu, stanovena je i max. část-
ka za den. Na městském parkovišti 
u nádraží je pak možné i krátkodobé 
bezplatné stání na 30 minut.
Zdroj: https://smart4city.cz

TEHOV – Profesionální hasiči ze 
stanice Říčany společně s pěti jed-
notkami sborů dobrovolných hasičů 
v rámci hasebního obvodu zasaho-
vali o sobotní noci 12. října u požá-
ru chaty poblíž Tehova na Praze-vý-
chod, která se nacházela ve špatně 
přístupném terénu. Bylo tedy potře-
ba provedení dálkové dopravy vody 
pomocí hadic pro dopravu hasební 
vody na místo požáru. Okolní objek-
ty se podařilo jednotkám uchránit. 
Příčina vzniku požáru je v šetření.
Zdroj a foto: HZS Středočeského 
kraje (Fb)

BĚCHOVICE – Ředitelství silnic 
a dálnic (ŘSD) zahájilo zemní prá-
ce na přeložce silnice I/12, která 
propojí Běchovice, Újezd nad Lesy 
a Úvaly. Zprovoznění nové komu-
nikace je plánováno na konec roku 
2027. Součástí přípravy stavby je 
i záchranný archeologický průzkum, 
který provádí Sdružení společností 
I/12 Běchovice – Úvaly ve spoluprá-
ci se Skanska, která má na starosti 
zemní práce. Celková délka nové ko-
munikace bude 12,6 kilometrů a její 
zprovoznění je plánováno současně 
s novým úsekem Pražského okruhu 
mezi Běchovicemi a dálnicí D1. 
Zdroj: www.prazskyokruh.info

BENEŠOV – Nové prostory pro od-
dělení ORL, spánkovou laboratoř 

František Švorc, mobil: 602 209 561, frantisek.svorc@zaluzie-svorc.cz
Milan Švorc, mobil: 724 090 183, milan.svorc@zaluzie-svorc.cz

Martin Švorc, mobil: 723 143 118, martin.svorc@zaluzie-svorc.cz

Nová škola znamená i nové možnosti
Když se v roce 2016 pět obcí dohodlo na založení spolku LOŠBATES, který by byl schopný zřídit 
základní školu, byla to daleká vize. Dnes je to již realita, škola na zelené louce v Louňovicích 
u Mukařova zdárně roste, otevřít by měla od září 2025.
V červnu letošního roku proběhlo 
konkurzní řízení na obsazení pozi-
ce ředitele/ředitelky Svazkové zá-
kladní školy LOŠBATES. V kon-
kurzu uspěl a ředitelem se stal 
Václav Trojan, pedagog s dlouho-
letou praxi a bohatými zkušenost-
mi s českým školským systémem.

V tuto chvíli jste v roli ředitele 
školy (resp. zastupující osoby), 
která ještě nefunguje. Čím se 
tedy aktuálně zabýváte? 
Vytížen jsem denně, zajišťuji 
spoustu věcí. Primárně jde o se-
hnání týmu lidí, pedagogů, kteří 
si sednou, budou mít podobné 

hodnoty, zájmy, kritéria… To je 
totiž předpoklad dobré vzájemné 
spolupráce. Pak jsou tu kontrolní 
dny stavby. Nejsem odborníkem, 
ale jsem tam proto, že vidím tu 
školu i z hlediska dětí a provozu. 
Řešíme tedy i věci, které se ještě 
dají změnit, zlepšit. Potom jsou 
tu záležitosti spojené s filozofií 
a vizí školy, školním vzděláva-
cím programem, s využitím celé 
stavby, jednotlivých prostor.

Jak si tedy školu představujete?
Chtěl bych, aby byla místem se-
tkávání, centrem komunity. Aby 
se daly dohromady školní i mi-
moškolní aktivity, došlo k mezi-
generačnímu propojení, aby se 
co nejlépe využívaly nabízené 
prostory. Jak venkovní hřiště, tak 
třeba hala, tam by se daly pořádat 
koncerty i besedy pro veřejnost. 
Ale je toho více, třeba zřízení po-
bočky ZUŠ Říčany v naší škole. 
Připravujeme také setkání s rodiči 
a širokou veřejností. Koncept ško-
ly, kvalitní vzdělávání, aktivity 
pro děti, to vše by je mělo oslovit, 
přesvědčit je, že naše škola je pro 
jejich děti ta nejlepší volba.

Budete i sám učit? 
Samozřejmě, ředitel základní 
školy učí. Moje předměty jsou 
čeština a dějepis. 

Proč jste si zvolil školu 
v Louňovicích? 
Byl jsem učitelem, ředitelem, spo-
luzakladatelem gymnázia, vzděla-
vatelem ředitelů… Ovšem škola, 

která neexistovala, která se zaklá-
dá a staví úplně nově, to je nejen 
rarita, ale i obrovská pracovní vý-
zva a příležitost, vrchol mé pro-
fesní kariéry. Zároveň je to velký 
závazek, to si uvědomuji a s tím 
jsem k tomu přistoupil.

Pořádáte také vzdělávací cykly. 
Komu jsou určeny?
Ano, pořádáme bezplatné se-
mináře, pro odborníky i zájem-
ce z řad široké veřejnosti, a to 
v rámci cyklu O školství a vzdě-
lávání. Jde nejen o vzdělávání, 
ale chceme tím dát vědět i o sobě, 
a třeba tak získat pro školu zají-
mavé učitele. Zároveň budujeme 
tradici, kterou bychom časem do 
školy přenesli. Témat k diskuzím 
je v našem oboru hodně. Kdo by 
měl zájem, může přijít už teď, ve 
středu 6. 11. od 16 h do hotelu 
U sv. Huberta v Louňovicích, 
tématem bude: Jak pracovat při 
výuce a přípravě s digitálními 
nástroji a umělou inteligencí.
  Děkuji za rozhovor. ak ■

SVAZKOVÁ ŠKOLA LOŠBATES 
Louňovice –  Štíhlice– Tehovec – Svojetice
www.zslosbates.cz

PRO DĚTI NAŠÍ SVAZKOVÉ ZÁKLADNÍ ŠKOLY HLEDÁME 
SUPER UČITELE všech aprobací s nástupem od 1. 9. 2025. 
Naším zájmem je vybudovat různorodý pedagogický tým složený 
ze samostatných odpovědných lidí respektujících společný cíl. 
Vytvoření nové školy je pro to ohromnou příležitostí.

Hledáme lidi
· se srdcem a láskou k dětem
· kteří chtějí s dětmi pracovat
· mají zájem
· umějí se domluvit
· vidí dopředu
·  milují svoji vzdělávací 

oblast, přitom stejně 
uznávají i ty druhé

·  samostatné, přitom 
schopné pracovat v týmu

·  schopné plánovat 
i improvizovat

·  ochotné vytvářet 
i dodržovat pravidla

· s nadhledem
· kompetentní a znalé
·  různého věku i životních zkušeností

Láká vás tato příležitost? 
NAPIŠTE NÁM: reditel@zslosbates.cz a dejte nám o sobě vědět.

Výstavba základní školy v Louňovicích (foto říjen 2024) Václav Trojan (vlevo) s architektem Hubertem Pelletierem při kontrole stavby

LOŠBATES 
Dobrovolný spolek založený 
roku 2016 pěti obcemi – 
Louňovicemi, Štíhlicemi, 
Babicemi, Tehovcem 
a Svojeticemi. Babice sice 
ze spolku odešly, ale název 
už zůstal. O rok poději byla 
vypsána architektonická 
soutěž. V současné době 
probíhá výstavba školního 
areálu. www.zslosbates.cz

VZDĚLÁVÁNÍ
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a multioborovou jednotku intenzivní 
péče pro chirurgické obory má již 
dokončené benešovská nemocni-
ce. Jde o třetí, tedy poslední etapu 
rozsáhlé akce, která začala v únoru 
2022 a jejíž součástí byla dostavba 
chirurgického pavilonu a propojení 
pavilonů interny a chirurgie. Nákla-
dy představovaly 652 milionů korun, 
peníze na stavbu nemocnice získala 
z úvěru od Evropské investiční ban-
ky. Jde o jednu z největších inves-
tičních akcí Středočeského kraje ve 
zdravotnictví za poslední roky.
Zdroj: www.hospital-bn.cz ■

2x foto: Archiv ZŠ Lošbates

ilustrační foto Pixabay

AKCE
680 Kč + DPH 
za m³ + DOPRAVA
Pro velkoodběratele sleva 

KONTAKT:

777 322 134

PRODEJ 
TŘÍDĚNÉ 
ZEMINY

Obecní úřad Březí, Praha-východ 
vyhlášuje konkurzního řízení na pozici 

Nástup do zaměstnání: Ihned nebo dohodou, jmenování 
do funkce od 1. 1. 2025 na dobu určitou 6 let. 

Požadavky na uchazeče: 
Vzdělání a pedagogická praxe pro výkon funkce ředitele 

dle zákona č. 563/2004 Sb. 
Znalost problematiky organizace a řízení ve školství 

a znalost příslušných předpisů 
Organizační a řídící schopnosti 

Občanská a morální bezúhonnost 
Znalost práce na PC 
Dobrý zdravotní stav 

Ukončené funkční studium pro ředitele – výhodou 

Přihlášku lze podat osobně na OÚ v Březí 
nebo zaslat na OÚ Březí, Obecní 101, 251 01 Březí 

Lhůta pro podání přihlášek: 11. 11. 2024 do 18.00 h 
 Náležitosti přihlášky a další info:

www.obecbrezi.cz

OBECNÍ ÚŘAD BŘEZÍ 
Obecní 101, 25101 Březí, tel.: 323 605 179, 601 007797

ŘEDITEL/KA 
MATEŘSKÉ ŠKOLY POHÁDKA

příspěvkové organizace
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Listopadové pozvánky ze ZUŠ Říčany
Nový školní rok je u nás již V PLNÉM PROUDU a my vás tudíž chceme pozvat na několik zajímavých 
listopadových akcí, které jsme připravili a doufáme, že vás zaujmou.

Slavnostní koncert  
k Roku české hudby 
Tento koncert bude naladěn spíše na 
hudbu populární – uslyšíte melodie 
J. Ježka i písničky ze Semaforu. 
Klasická dechová hudba ale chybět také 
nebude, vystoupí Big Band ZUŠ Říčany 
a dopřát si zde můžete mnoho další 
příjemné muziky. Zároveň na koncertě 
bude probíhat natáčení koncertu pro TV 
Noe v rámci našeho dalšího dokumentu, 
který se o ZUŠ připravuje. Přijďte, 
určitě nebudete litovat!

5. listopadu 2024, 18.00 h,  
KC Labuť v Říčanech

Na co budu hrát?
To jsou názvy hned dvou zábavných 
koncertů, na které zveme naše 
nejmenší posluchače a jejich rodiče. 
Během každého vám představíme 
všechny nástroje, které na ZUŠ 
vyučujeme.

6. a 11. listopadu 2024,  
vždy v 17.30 h, koncertní sál  
Staré radnice v Říčanech

Koncert ke svátku  
svaté Cecílie
Tímto vystoupením již tradičně 
uzavíráme naši koncertní sezónu, 
navíc v krásném a netypickém 
prostředí synagogy.

20. listopadu 2024, 17.30 h, 
synagoga ve Strančicích

Středočeské  
pianoforte
Závěr listopadu pak bude patřit jedné 
z našich největších akcí, klavírní 
soutěži pro žáky ze středočeských 
ZUŠ. Kdo se zajímáte o klavírní 
umění, přijměte naše pozvání na tuto 
událost. Soutěž probíhá celý den 
a je veřejnosti přístupná. Je nám 
velkou ctí, že vedle významných 
osobností klavírního světa, bude 
letos předsedou poroty profesor 
Ivan Klánský.

22. a 23. listopadu 2024, koncertní 
sál Staré radnice v Říčanech

Budeme velmi rádi, když některou z našich akcí navštívíte. Přijďte, těšíme se na vás!
Mgr. Iveta Sinkulová, MBA, ředitelka ZUŠ Říčany

www.zusricany.czK
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AKCE V KRAJI

40. ÚJEZDSKÁ AKADEMIE – světem po zemi, i pod zemí
Vzdělávací akademie jsou vítanou aktivitou, přinášející nová poznání různorodého změření. 
Programy akademií mohou být zaměřeny na skupiny lidí určitého věku, odborností, sloužit 
k doplnění profesního vzdělání, prevenci apod. V Újezdě u Prahy jde o akademii VOLNOČASOVOU, 
určenou pro dospělé všech věkových kategorií, pořádanou pod záštitou MČ Praha 21.

Vzdělávací cykly jsou vždy slo-
ženy ze série přednášek, jejichž 
zaměření se obsahově různí, jde 
např. o témata z oblasti umění, 
hudby, dějin, cestování, zajíma-
vých osobností. Každého cyklu 
se účastní mezi 60–70 zájemci, 
častými návštěvníky jsou občané 
seniorského věku. Cena předná-
šek je 250 Kč/osoba za celý cy-
klus, ten aktuální, připravený na 
závěr letošního roku, bude mít 
6 přednášek.

Téma přednášek
Lektorem v listopadu a prosinci 
bude Ing. Michal Gramblička, 
který obsah přednášek zaměřil 
na zkušenosti a zážitky z vy-
sokohorské turistiky spojené 
s filmovou a fotografickou do-
kumentací a svědectvím o mi-
mořádných zajímavostech a po-
zoruhodném technickém kumštu 
z oblasti projektování a stavby 
tunelů.

red ■

Termíny přednášek
4. 11.  Zajímavé 

československé 
tunely

5. 11. Evropa vysokohorská
6. 11.  Norsko a Island – 

pěšky a na kole
7. 11. Himaláj a Bhútán
8. 12.  Patagonií k Ohňové 

zemi
9.1 2. Praha poddolovaná

Újezd nad Lesy, 
Staroklánovická 260 
kontakt: L. Herineg, 
tel.: 733 733 227
Info: www.praha21.czIlustrační foto, zdroj:Pixabay

HISTORIE – VÝROČÍ

JAN HUS: dvě města, dvě výročí
Kromě společného 
jmenovatele v osobnosti 
Jana Husa je zde ještě 
jedna spojitost, a to, 
že se jedná přesně 
o 100LETÁ VÝROČÍ. 
V jednom případě 
se však týká Husovy 
modlitebny (kaple) 
v Uhříněvsi, v druhém 
pak Husova kamene 
v Kostelci nad Černými 
lesy.

Husův kámen 
V Kostelci n. Č. lesy byl v létě 
1924, tedy před sto lety, slav-
nostně odhalen památník na ná-
městí Smiřických před radnicí. 
Šlo o připomínku k tehdy 500. 
výročí úmrtí husitského hejtmana 
Jana Žižky z Trocnova u Přiby-
slavi roku 1424, a také o uctě-
ní památky upálení mistra Jana 
Husa v Kostnici roku 1415. Pa-
mátník, nazývaný Husův kámen, 
je vlastně do špičky přitesaný 
balvan z místní žernovské žuly, 
který zdobily bronzové plastiky 
Jana Husa a Jana Žižky, doplněné 
o symbol – kalich, z dílny sochaře 
a medailéra Antonína Odehnala, 
žáka proslulého Stanislava Su-
chardy. Po skončení 2. sv. války 
byl při úpravách náměstí v roce 
1946 kámen přesunut na součas-

né místo, do východního cípu ná-
městí, na okraj parku za kostelem. 
Kámen byl několikrát terčem van-
dalismu, nejprve zmizel husitský 
kalich. Když byla v roce 2001 od-
cizena bronzová plastika s portré-
tem Jana Husa, bylo rozhodnuto 
výzdobu nahradit kopiemi z ke-
ramické hlíny, které dostaly bron-
zovou patinu. Žižkova bronzová 
plaketa je uschována v depozitáři 
městského muzea.

Plaketa Jana Husa je doplněna 
o nápis: Také prosím, abyste se 
milovali ve spolek a pravdy kaž-
dému přáli. Na druhé, Žižkově, 
pak stojí: Kdož jste boží bojovní-
ci a zákona jeho, proste od Boha 
pomoci. Nechybí zde ani Husovo 
heslo, to najdete na desce z černé 
leštěné žuly: Hledej pravdu, slyš 
pravdu, uč se pravdě, miluj prav-

du, prav pravdu, drž pravdu, braň 
pravdu až do smrti!

Husova modlitebna
Kostel Českobratrské církve 
evangelické v Uhříněvsi, nazýva-
ný také Husova kaple, byl slav-
nostně otevřen v září 1924. Jeho 
výstavba, podle návrhu pražského 
architekta Josefa Blechy, trvala je-
den rok. O jeho zřízení se zaslou-
žil zájem stávajících věřících i no-
vých členů českobratrské církve, 
kterých po roce 1920 výrazně 
přibylo nejen v samotné Uhří-
něvsi, ale i jejím okolí. V roce 
1922 bylo zakoupeno na prostoru 
dnešního náměstí, nesoucího také 
Husovo jméno, stavební místo pro 
výstavbu modlitebny. Ve stejném 
roce vznikla v Uhříněvsi tzv. ka-
zatelská stanice, předstupeň sa-

mostatného sboru, který zde byl 
ustanoven roku 1930. Současně 
se stanicí byla zřízena i nedělní 
škola.

Důležitým mezníkem se pak 
stal rok 1962, kdy byl zahájen 
Druhý vatikánský koncil, svola-
ný papežem Janem XXIII. Rea-
goval na potřeby moderní doby 
a projednával otázky ekumenis-
mu, tedy snahy o opětovné sbli-
žování křesťanských církví. Také 
v Husově modlitebně byla právě 
roku 1962 zahájena tradice pra-
videlných ekumenických shro-
máždění, především s římskoka-
tolickou církví. Zdejší farní sbor 
je sborem Českobratrské církve 
evangelické v Praze. Spadá pod 
Pražský seniorát. ■
red (za přispění Jiřího D. Bohaty 

(Husův kámen))

Českobratrská 
církev 
evangelická
má presbyterně 
synodní uspořádání 
(model řízení a správy 
církve, založený na 
tom, že v čele sboru či 
jinak nazvané místní 
obce stojí volený 
kolektivní orgán 
(presbyterstvo)). 
Základní 
bohoslužebnou 
a správní jednotkou 
jsou farní sbory. V celé 
republice je 261 sborů 
a územně se sdružují 
do 14 seniorátů. 
Církev také podporuje 
několik českých 
sborů v zahraničí. 
Nejvyšším orgánem 
církve je synod, tedy 
shromáždění volených 
zástupců. Práci celé 
církve řídí šestičlenná 
synodní rada. Také 
jednotlivé sbory mají 
svoje volené orgány, 
tzv. staršovstva 
(presbyterstva). Ve 
všech správních 
orgánech jsou 
zastoupeni jak 
duchovní, tak laičtí 
členové církve.

Husova modlitebna v Uhříněvsi po svém dokončení na dobové pohlednici (MF)

↑ Husova modlitebna (kaple) současný stav
← Husův kámen v Kostelci n. Č. lesy s plaketami Jana Žižky a Jana Husa Zd
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Díky škole Magic Hill 
vznikla Magická zeď
V Mánesově ulici v Říčanech vznikl mural art, 
velkoplošná VENKOVNÍ MALBA, společné dílo 
dětí ze Základní školy Magic Hill a street artového 
umělce Ondřeje Klímy.
Kdo v minulosti procházel ulicí 
Mánesovou, úsekem mezi ulicí 
Nerudovou a Sokolskou, jistě si 
povšiml nevzhledné poničené zdi 
sokolského hřiště.

A právě škola Magic Hill, která 
sídlí přímo naproti „Sokoláku“, 
se rozhodla s tímto stavem něco 
udělat. Ve škole se totiž zajíma-
jí o mnohé, mj. také o své oko-
lí a veřejný prostor. Dokladem 
toho může být i reliéf sochařky 
a malířky Šárky Radové „Okno 
poznání“, zdobící fasádu budovy 
školy. I proto se rozhodli v Ma-
gic Hill zeď opravit a výtvarně 
vyzdobit. Nejprve se dohodli se 
zástupci sokolské organizace na 
pronájmu a opravě zdi. To stihli 
během letních prázdnin, zed´ do-
stala čistý, bílý vzhled. K výtvar-
né spolupráci pak přizvali street 
artového umělce Ondřeje Klímu 
alias Domina. Ten s dětmi po-
stupně uspořádal ve škole něko-

lik výtvarných dílen, kde se žáci 
seznámili s historií street artu, 
výtvarnými technikami a sami si 
je vyzkoušeli. Výsledkem byla 
trička s vlastními originálními 
šablonami pro každého, a hlavně 
finální skica budoucí podoby zdi 
s návrhy dětí. Malovat se začalo 
v pondělí 21. října. Nejprve vy-
braná skupina žáků vytvořila své 
šablony přímo na zeď a postupně 
se pak zapojily téměř všechny 
děti školy. Výsledné dílo, mural 
se vzkazy a motivy, které sym-
bolizují dnešní svět dětí, jejich 
zájmy, módu, i to, co se jim líbí, 
propojil do výsledné podoby bar-
vami Magic Hill už sám výtvar-
ník. Až budete mít cestu kolem, 
zastavte se, na zdi najdete také 
QR kód s odkazem na webové 
stránky celého projektu.  ■

Projekt Magická zeď na https://
magickazed-cz.webnode.cz/

Mural art 
je součást street artu, zaměřuje 
se na velkoplošnou malbu na 
stěny ve veřejném prostoru. 
Na rozdíl od některých zejména 
graffiti maleb, které jsou 
realizovány bez souhlasu 
majitele, jsou muralartová 
díla objednána majitelem 
stěny kvůli její výzdobě nebo 
reklamním účelům. 

 
 
 

20.11.2024, 5.2. nebo 5.3.2025 
 

 od 9:00 do 11:00 hodin 
 
 

 

 

Pro nové uchazeče nabízíme systém sociálních slev 
až do výše 100% školného. 

  
www.magic-hill.cz 

 

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ 
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KALEIDOSKOP KALEIDOSKOP

Představení v KC Labuť Říčany

Program KD Svět v Českém Brodě

ŽIVOT ŠŤASTNÝ 
I NÁROČNÝ
Je fajn, když se člověk nenudí, 
někdy bych ale trochu stereotyp-
ního klidu uvítala. Ukázkovým 
příkladem byl u nás začátek 
školního roku. Můj potomek 
přišel totiž s tím, že ukončuje 
své vzdělávání na střední prů-
myslové škole a přechází na 
hotelovku. Samozřejmě absol-
vované roky mu neuznají, tudíž 
začne pěkně od začátku. No 
budiž, řekla jsem si, plnoletý 
prvák, i to má své výhody. Pře-
chod to však byl rychlý. V pátek 
dopoledne se vše domluvilo, 
v pondělí nástup. Kromě učeb-
nic měl mít i vybavení na praxi, 
tedy oblečení. Učebnice jsme 
objednali, že nedorazily za při-
slíbené dva pracovní dny, ale až 
za devět, způsobila chyba doda-
vatele. Škola to akceptovala.

Ovšem nákup oblečení na 
praxi jsme si přes internet ne-
troufli, to se musí vyzkoušet! 
Kdo ví, jak vypadá průjezd 
skvělým městem pro život (Ří-
čany u Prahy), v pátek odpo-
ledne, a navíc při rekonstrukci 
hlavního tahu, už tuší… Byla 
jsem z cesty tam a zpět nadše-
ním bez sebe. Obchod s pra-
covními oděvy však chválím, 
nejenže měli vše potřebné, ale 
dokonce i ve správných velikos-
tech!

Tím to však neskončilo. Na-
opak, mnohé teprve začíná. Ta-
ková cesta před půlnocí do Pe-
ček u Kolína, když vám potomek 
volá, že jel večer na internát, 
ale ujel mu spoj a on zůstal vi-
set na nějakém nádraží, ve vás 
vyvolá mateřské ochranitelské 
pudy. Ale až poté, co se vyhra-
bete z teplé postele, ulevíte si 
několika jadrnými expresivními 
výrazy a následně se snažíte dr-
žet objížďkových tras u rozko-
paných úseků silnic a dorazit 
na místo určení. Na internátu 
pak instinktivně při zamčených 
dveří použijete zvonek, a tím 
si vysloužíte pokárání – v noci 
se nesmí zvonit, nečetli jste do-
movní řád?

Ale co bych pro svého nejob-
líbenějšího syna neudělala, že? 
Nevadí, že mám jen jednoho, 
ale dobře to zní a měnit to už 
nebudu.  ak ■
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Svatomartinské prohlídky
v pivovaru Velké Popovice
se školou čepování piva
Nenechte si ujít speciální svatomartinské prohlídky
od 9. do 10. 11. 2024 v 11:00 a 13:00
se školou čepování a drobným občerstvením.

Chybět nebude ani bílý kozel!
www.kozel.cz

Den stromů v Ekocentru Vrátkov

Dýně, Halloween a lampiony

Nově zrekonstruovaný objekt v areálu hájovny patřící Městským 
lesům Český Brod a ležící mezi obcemi Doubravčice a Vrátkov, se stal 
v roce 2021 zázemím pro Ekocentrum Vrátkov. Tedy moderní centrum 
zaměřené na výchovnou, vzdělávací a osvětovou činnost s cílem 
vzbuzovat neustálý ZÁJEM O PŘÍRODU a péči o ni.

Podzimní slavnosti, Dýňobraní, Dlabanice, Dýňohraní, Dýňák roku a podobné názvy 
akcí, pořádaných povětšinou v říjnu, mají jedno společné – jednu z hlavních rolí 
zde hrají dýně všech tvarů a velikostí, nejdůležitější jsou však TY ORANŽOVÉ. 
Tradičně již používané k dlabání.

Strom byl symbolem poznání, 
života, vědění i světa a nyní je 
pro nás symbolem budoucnos-
ti. Bez stromů naše planeta ne-
přežije a sázení stromů přináší 
mnoho užitku krajině i lidem. 
Bylo tomu tak v minulosti, kdy 
stromy sázely okrašlovací spol-
ky a platí to i dnes, kdy se toho 
ujali dobrovolníci a ekologické 
organizace.

Ekocentrum Vrátkov akci po-
řádá na podzim každý rok. V ne-
děli 13. 10. 2024 jsme i díky 
vám vysadili kus nového lesa 
v Městských lesích Českého 
Brodu na svahu u Cesty lásky. 
Oplocenku zaplnilo 500 nových 
stromků dubu zimního a něko-
lik desítek douglasek tisolistých 
a modřínů opadavých. Mohli 
jste si tak vyzkoušet, jak se sází 
les. Dozvěděli jste se spoustu 
informací i o nářadí a k čemu 
a jak se používá.

Zajímavost: Správa českob-
rodských lesů za běžný rok vysadí 
desítky tisíc převážně listnatých 
stromů, ale příroda se obnovu-
je i sama a z velké části dochází 
k zalesnění přirozenou cestou. 
V současné době se Den stromů 

slaví ve více než 40 zemích svě-
ta. U nás připadá Den stromů na 
20. října. Děkujeme za účast na 
akci a zase za rok na viděnou!  ■

Jitka Čurdová
koordinátorka Ekocentra Vrátkov

Ve Vestci se konalo dlabání dýní 
a výstava, které bylo večer spojené 
s Halloweenskou stezkou odvahy 
(26. 10.) V Mnichovicích na Myšlí-

ně měli divadelní představení, tvoři-
vou dílu a Dlabanici, tedy společné 
dlabání (20. 10.) V Kostelci n. Č. 
lesy se k soutěži v dlabání dýní sešli 

na náměstí Smiřických, večer pak 
se zájemci vydali na lampionový 
průvod (26. 10.). Také v Jevanech 
měli program Podzimních slavností 
pěkně bohatý – pořádali štrúdliádu, 
vydlabali přes 70 dýní, moštovali 
jablka, vyráběli dekorace (20.10.). 
Ve velkopopovické kavárně Pose-
zení U Andělky se dýně nejen dla-
baly, ale až do konce října zde byly 
i vystaveny. V rámci lampionového 
průvodu pak byla vyhlášena nejhez-
čí dýně (a také maska). Na mnoha 
akcích nechyběly ani nejrůznější 
dýňové dobroty. A tak by se dalo 
pokračovat napříč krajem Zápraží. 
Dýně prostě vládnou tomuto obdo-
bí, ať už ho máte spojené s tradiční-
mi českými zvyklostmi, nebo těmi 
importovanými z cizích krajů.
  red ■

Dlabanice, divadlo i výtvarná dílna v Zahradách na Myšlíně byla v režii spolku 
Mnichovickou krajinou. Více o jeho činnosti na www.mnichovickoukrajinou.cz
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Publikace popisuje běžný život 
v Říčanech, malém městečku ne-
daleko Prahy před 100 až 150 lety, 
tedy v době plné očekávání a tech-
nického pokroku. Zároveň ale také 
v čase, kdy se blížil zánik monar-
chie Rakousko-Uherska, kdy vše 

dospělo ke světovému konfliktu, 
který změnil mnohé. Staré zanika-
lo, rodilo se nové. Monarchie byla 
najednou minulostí a byla tu re-
publika, vzniklo Československo.

Kniha Když do Říčan přijel 
první vlak vychází v polovině 

listopadu, je ale možné si ji ještě 
předtím zakoupit v předprodeji. 
Zaslána zájemcům bude ihned, 
jakmile dorazí z tiskárny. Knihu 
ilustrují desítky dobových foto-
grafií, řada z nich je publiková-
na vůbec poprvé.  red ■

POVĚSTI ZE ZÁPRAŽÍ

Komiksové pověsti 
z kraje na Zápraží 
S kreslířem Jiřím Filípkem 
vzniká série komiksových pří-
běhů. V několika málo výjevech 
vás v každém z nich stručně 
seznámíme s jedním příběhem. 
Zlaté doly u Jílového byly 
nejdůležitějším zdrojem zlata 
v českých zemích, přičemž 
hlubinné dolování zde dosáhlo 
vrcholu ve 13. století, v době 
císaře Karla IV. Z jílovského 
zlata byly postaveny mnohé bu-
dovy, kostely a další stavby na 
Starém městě Pražském. Mezi 
nimi i honosný palác (dnešní 
univerzitní budova Karolinum, 
se zachovanými arkýři kaple 
sv. Kosmy a Damiána) měšťana 
Rotleva, kterému se, po mnoha 
peripetiích, nakonec těžba zlata 
také vyplatila. Jeho zlatá žíla 
Šlojíř vedla pod několika doly, 
včetně toho, který nesl jeho 
jméno. red ■

Pozn. V minulém komiksu nám 
zařádil šotek, ukradl jedno 
písmenko, a navíc komiks 
přečísloval. Správné označení 
v 10/2024 mělo být VIII.

KALEIDOSKOP KALEIDOSKOP

Když přijel do Říčan první vlak

Dolnobřežanský Snow film fest

A JE TO ZASE TADY! 
Advent uvádí Vánoce

V listopadu vyjde nová KNIHA Z ŘÍČANSKÉ HISTORIE, nesoucí název Když přijel 
do Říčan první vlak. Život ve městě v letech 1871‒1924. Knihu si zakoupit a s jejími 
autory, Janem Kužníkem, Renatou Skalošou a Radkem Holodňákem, se můžete setkat 
během křtu a následné besedy ve středu 13. listopadu ve Staré radnici v Říčanech.

Když přijel do Říčan první vlak.  
Život ve městě v letech 1871‒1924
Autoři: Jan Kužník, Renata Skalošová, 
Radek Holodňák, 300 stran, pevná vazba, 
formát 210 x 210 mm, cena 400 Kč
Knihu lze objednat v e-shopu Muzea 
Říčany: https://eshop.muzeumricany.cz/

Křest knihy se uskuteční ve středu 
13. listopadu 2024 od 18 h v koncertním 
sále Staré radnice v Říčanech. Vstup 
volný, do sálu je bezbariérový přístup.
V předprodeji a během křtu 
13. listopadu získáte do knihy dobová 
razítka města Říčany!
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Vybíráme z akcí 
(listopad 2024) 
1. 11. Dušičkový lampiónový 
průvod a strašidelná párty, 
lampióny a strašidelné masky 
s sebou (Zdimeřická louka, od 
17 h, Jesenice u Prahy)
2. 11. Výlov rybníka u Hliněné 
bašty, doprovodný program, 
vodnické představení atd. (9 až 
12 h, Průhonice)
2. 11. Stezka odvahy, sraz 
u fotbalového hřiště (Louňovice, 
od 18 h, vstupné dobrovolné)
2. až 30. 11. Loutkový listopad, 
každou sobotu série loutkových 
představení pro děti (ZŠ a MŠ 
Mozaika Mnichovice, od 10 h)
9. 11. Huso-víno-braní, oslava 
svátku sv. Martina, ochutnávka 
vín, lampionový průvod, hudba, 
divadlo atd. (Masarykovo nám. 
Říčany, od 13 h)
9.11. Blešák v kolínském 
kulturáku, lze nakoupit i prodat, 
současně s touto akcí se koná 
i setkání sběratelů (KD Kolín, 7:30 
až 11 h, vstupné 10 Kč)
9. 11. Jílovský Orienťák, hlavní 
závod na 3 h, kratší závod 8 km 
a závody pro děti. Prezentace od 
9 h, start v 10 h, startovné 250 Kč. 
(Sokolovna Jílové u Prahy)
10. 11. Mammas&Mammas, 
koncert vokálního ženského 
souboru (zámek Berchtold, od 
17 h, vstupné 100/250 Kč)
16. 11. Koncert sboru Nahozeno 
máme, sbormistrová Lada 
Soukupová, hity muzikálové, 
klasické i lidové, vstup 
dobrovolný ve prospěch spolku 
Sázavská komuita 55plus 
(Divadlo Sázava, 19 h)
22. 11. Benefice pro Leccos, 
charitativní večer na podporu 
činnosti Leccos, z.s. (KD Svět, od 
18 do 23 h, Český Brod)
28. 11. Anna K v Kamenici, 
koncert populární zpěvačky, 
několikanásobné držitelky Ceny 
Anděl (KD Kamenice, od 19.30 h, 
vstupné 590/690 Kč).
30. 11. Myslivecký ples, bohatá 
myslivecká tombola, hraje Kolář 
Band (Divadlo U 22, od 20 h, 
Uhříněves)
30. 11. Hradecký betlém, 
21. ročník, na programu také 
vánoční koledy s hudebním 
doprovodem dobrovolného 
hradeckého pěveckého sboru 
Hradečáček se sólisty (Obchůdek 
u Mrázků, v 16 h, Hradec 
u Stříbrné Skalice)

13. ročník filmového festivalu Snow film fest přinese opět pořádnou nadílku 
těch nejlepších světových i českých filmů se ZIMNÍ OUTDOOROVOU 
TÉMATIKOU. Snow film fest 2024 se letos koná od 25. října do 31. prosince 
2024 napříč celou naší republikou. V Dolních Břežanech se přehlídka filmů 
uskuteční v neděli 10. 11. 2024 od 19 h v informačním centru.

Advent v tomto roce začíná v neděli 1. PROSINCE 2024 
a končí na Štědrý den 24. prosince 2024 po západu slunce. 
Na mnoha veřejných místech proto o víkendu, kdy se loučí 
listopad a začíná prosinec, dojde ke slavnostnímu rozsvícení 
vánočního stromu.

Těšit se můžete na celovečerní 
pásmo filmů o extrémním 
lyžování, zimním lezení, 
snowboardingu, snow-kitingu 
a dalších zimních radovánkách. 
Regionální informační centrum 
Keltské oppidum Závist, 
vstupné 70/140 Kč

Program:
19:00 - 20:30 blok I – Simpley 
Beautiful + Ledové vodopády
20:30 - 20:50 přestávka
20:50 - 22:20 blok II – 
Changbang: Návrat na zářící 
horu + Do hor a zpět + Náruč 
severu Vol.2 

Vybíráme z nabídky: 
LEDOVÉ VODOPÁDY
Katalánský dobrodruh a elitní 
kajakář Aniol Serrasolses na své 
arktické expedici v Norsku boří 
hranice, když sjíždí 20 metrů vy-
soký ledový vodopád – největší 
zaznamenaný pád na kajaku z le-
dovcového vodopádu. Se svým 
týmem (i včetně českého kajakáře 

Davida Sodomky) se musí vydat 
na cestu za polární kruh na nor-
ské souostroví Špicberky, aby tam 
hledal nepolapitelné vodopády. 
Cestou musí zdolat zrádné ledov-
cové útesy a kilometry putovat po 
ledovcovém šelfu, aby se dostali 
k ledovcovým řekám, které tečou 
přes zamrzlé útesy a padají z ob-
rovských výšek do moře.

Pozn. U nás v kraji Zápraží je 
možné filmy z festivalové nabídky 
zhlédnout ještě na jednom místě, 
a to v Babicích u Říčan v sobotu 
16. 11. 2024 v Divadle Open Gate.

Veškeré info k festivalu, pro-
gramy na jednotlivých místech 
promítání atd. najdete na 
https://snowfilmfest.cz.  red ■

V Úvalech u Prahy se strom na 
náměstí Arnošta z Pardubic roz-
svítí až v podvečer, v 16.30 h, ale 
již před polednem zde začne vá-
noční trh a doprovodný program. 
Mimochodem proměna zdejšího 
náměstí je za posledních několik 
let výrazná a městu velmi prospě-
la. A pojedete-li kolem Úval, je-
jich vánoční výzdoba na náměstí 

stojí určitě za zhlédnutí. Sázavský 
Advent bude zahájen hned v ne-
děli 1. prosince, na náměstí V+W 
bude program již od 13 h, strom se 
rozsvítí v 17 h. Další pozvánky na 
vánoční trhy, výstavy a jiné akce 
s vánočním časem spojené na-
jdete na našem Facebooku, webu 
a také v příštím čísle Zápraží.
  red ■
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Listopad na zámku BERCHTOLD

Poznáváme Mnichovice aneb Historií křížem krážem

Zatímco listopadové počasí bývá proměnlivé a nejisté, tak na jistotu můžete vsadit na zámku Berchtold 
v Kunicích-Vidovicích. Jeho NABÍDKA JE PESTRÁ, předem daná a zaměřená na všechny věkové kategorie.
Halloween (3. 11.) 
Hned na začátku měsíce se můžete 
připojit k zámeckému Hallowee-
nu. Strašidelné brány na zámku 
Berchtold se pro všechny zájemce 
otevírají v neděli 3. listopadu ve 
14.30 h. Co na vás čeká? Zakou-
pit si zde můžete dýni a vydlabat, 
přinést si lze i vlastní. A nezapo-
meňte na masky, připojte se do 
zámeckého strašidelného reje. 
I tady platí – samovýroba a ná-
pady se cení! Proč? Nejoriginál-
nější a nejkrásnější dýně a masky 
získají zámecký pobyt pro celou 
rodinu! Celým odpolednem bu-
dou provázet strašidélka, která vás 
maličko postraší ať již při prohlíd-
ce zámku, nebo během té nejlepší 
Halloween diskotéky v širém oko-
lí. Ale nejvíce se vyřádí v parku, 
při podvečerním lampionovém 
průvodu! Bát se nemusíte, straši-
dla jsou to hodná a pokud nemá-
te nebo si zapomenete lampion, 

tak i nápomocná. Nabídnou ho 
k zakoupení. Strašidelný zámek 
má připraveno i něco pro zahnání 
hladu a mlsné jazýčky, a to nejen 
oranžové dýňové pochoutky. Vy-

robit si můžete i halloweenský 
dáreček, ozdobit dobrý perníček, 
nebo nechat pomalovat strašidel-
ně tvářičku (nejen) svého potom-
ka. Těšíme se na vás, strašidelně 
moc!

Svatomartinská husa (od 8. 11.)
Zámecká restaurace připravila od 
pátku 8. listopadu svatomartin-
ské menu. Pochutnat si můžete 
třeba na husích játrech na červe-
ném víně s jablky, husím stehně 
se zelím, lokšemi a bramboro-
vým knedlíkem, nebo si objednat 
svatomartinskou husu pro celou 
rodinu. Návštěvu restaurace, kdy-
koliv během roku, můžete spojit 
s kulturní akcí, privátním well-
ness, sportem nebo procházkou 
po zahradě mezi miniaturami 
hradů a zámků. Každý víkend se 
také konají komentované prohlíd-
ky zámku vedené jeho majitelem 
JUDr. Václavem Růžičkou.

Mammas&Mammas (10. 11.)
Tradičně na podzim se na zámku 
koná koncert vynikajícího žen-
ského vokálního souboru, v čele 
s uměleckou vedoucí Amálkou Tře-
bickou. Soubor působí téměř 15 let 
a jeho členky jsou ze zdejšího kraje 
Zápraží. Kdo jste je ještě neslyšel, 
využijte této možnosti, je to sku-
tečně jedinečný zážitek. Vstupné 
100/250 Kč, začátek od 17 h.

Svatomartinský běh (16. 11.) 
Velkým lákadlem pro sportovce je 
každoroční Svatomartinský běh, 
zařazený do již 9. ročníku amatér-
ských běžeckých závodů Pohár La-
dova kraje. Vítězové běhu mj. obdr-
ží poukaz na svatomartinskou husu. 

Otto Hejnic Organism (16. 11.)
Přijďte se podívat jak to vypadá, 
když se Američan, Angličan a Čech 
pustí do newyorského jazzu! Vstup-
né 390 Kč, začátek v 18 h. ■

Zámek Berchtold nabízí 
celoročně krásné prostory 
pro firemní akce, konference, 
školení, oslavy, svatby a další 
příležitosti. Pro vánoční večírky 
a setkání, s programem dle 
vašeho přání a využitím 
zámecké skvělé kuchyně si 
termíny rezervujte co nejdříve.
HOTEL ZÁMEK BERCHTOLD 
recepce: 770 169 980 
restaurace: 734 362 129  
www.zamekberchtold.cz
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V polovině října se v Mnichovicích konala další z řady historických PROCHÁZEK, které jsou zde pod 
záštitou města připravovány. Tentokrát byly na programu především významné osobnosti.
První zastavení, na trase dlouhé 
zhruba 2 km, bylo u vily profesora 
Josefa Velenovského (1858–1949), 
významného českého botanika, ale 
také mykologa a filozofa. O jeho 
díle a životě vyprávěl Patrik Mráz, 
který pracuje na katedře botaniky 
Univerzity Karlovy. V loňském 
roce uplynulo 165 let od narození 
Josefa Velenovského a v letošním 
roce 75 let od jeho úmrtí. K těmto 
výročím nechalo město zrestauro-
vat jeho hrob na mnichovickém 
hřbitově.

Dále procházka vedla k vile Jo-
sefa (Joe) Šmejkala (1879–1942), 
známého také jako Big Joe. Byl 
to proslulý profesionální zápas-
ník, pozdější majitel hospodářství 
a pivovaru v Mnichovicích a or-
ganizátor sportovního dění. S jeho 
životem a kariérou zájemce sezná-
mil jeho pravnuk Robert Šmejkal. 
Kdo by se o J. Šmejkala zajímal, 
může nalistovat časopis Zápraží, 
kde vyšel dvoudílný článek o této 

osobnosti (6/2022 a 7-8/2022), 
nebo si přečíst knižní autobiografii 
Big Joe! vydanou roku 2019.

Další zastavení bylo u Čeřovky, 
která má velmi bohatou historii – 
byl zde ústav slepých dívek, známá 
restaurace, obřadní síň, škola a nyní 
knihovna. Hned vedle je park Jiřího 
Holíka (1635–1707?), významného 
sadaře a ovocnáře, který působil 
po odchodu do exilu ve Švédsku 
a dnešním Estonsku. Nejenže za-
kládal ovocné sady a zahrady, psal 
a experimentoval, ale vynalezl i tři 

nové štěpařské (roubovací) metody. 
O něm vyprávěla Klára Kabátová.

Poslední zastávka byla u Ne-
nadálova kříže, který připomíná 
tragickou smrt Matěje Nenadála, 
který zde zahynul v srpnu 1902, 
přejet splašeným spřežením. Kříž 
byl dlouhá léta poničen, ale proto-
že je součástí mnichovické histo-
rie, rozhodlo se město ho zrekon-
struovat a dnes je opět důstojným 
pomníčkem. ■

Veronika Veverková  
knihovnice a archivářka města

Podstavec a kříž z Nenadálova kříže 
se zachovaly, byt´ v poničeném 
stavu. Chyběl však Kristus a tabulka 
s nápisem. Foto kříže v současné 
podobě po obnově (2024)

AKCE V KRAJI

Zadržování vody v krajině: Nová kaskáda 
tůní v přírodním parku Velkopopovicko
V zářijovém vydání časopisu 
Zápraží jsme přinesli článek 
o tvorbě tůní na Českobrodsku. 
Jak jsme se záhy přesvědčili, 
nejde v naší oblasti o projekt 
ojedinělý. Proto vám dnes 
představujeme další, tentokrát 
z lokality u Velkých Popovic. red

V přírodním parku 
Velkopopovicko u osady 
Habří nedaleko Velkých 
Popovic vznikla na 
začátku roku 2024 nová 
kaskáda čtyř tůní, které 
v krajině představují 
DŮLEŽITÝ PRVEK pro 
zadržování vody.

Tůně byly vytvořeny jako reak-
ce na současné výzvy související 
se změnou klimatu a snižováním 
hladiny podzemní vody. Tento 
projekt nejen přispívá ke zlepšení 
hydrologické bilance, ale také po-
skytuje nové stanoviště pro různé 
druhy rostlin a živočichů váza-
ných na vodní prostředí.

Celá kaskáda čtyř tůní byla 
zrealizována během jedno-
ho týdne intenzivních prací na 
přelomu ledna a února 2024. 
Jednotlivé tůně mají rozlohu od 
100 m² do 200 m² a byly vymo-
delovány tak, aby jejich středo-
vé části dosahovaly nezámrzné 
hloubky. Břehové partie jsou po-
zvolně vyspádovány, což umož-
ňuje snadný přístup jak lesní 
zvěři, tak i obojživelníkům.

Význam tůní
Tůně jsou přirozenými vod-
ními prvky, které plní několik 
důležitých funkcí. Nejvýznam-
nější z nich je zadržování vody 
v místě a čase. Pomáhají tedy se 
zadržením vody v krajině, a to 
zejména po deštích a při oble-
vách, kdy voda zůstává déle na 
místě a neodtéká hned pryč, což 
je pak zásadní zejména v obdo-
bích sucha.

Vytvoření tůní má také vý-
znamný ekologický přínos. Voda 
v tůních slouží nejen jako napa-
jedlo pro lesní zvěř, ale také jako 
místo rozmnožování a zimování 
pro různé druhy obojživelníků, 
hmyzu a vodních rostlin. Vytvoře-
ná stanoviště jsou pestrá a různo-
rodá – tůně mají pozvolné břehy 

a členité dno, což umožňuje přiro-
zený rozvoj vodních ekosystémů. 
Již na jaře tůně obsadili skokani, 
vážky a jiní. Některé tůně mají 
propustnější podloží. Díky tomu 
dochází k pomalejšímu vsakování 
vody do podzemí, čímž přispívají 
ke zlepšení hydrologické bilance. 
Jiné tůně si drží stabilní výšku 
hladiny.

Vytváření tůní v krajině je 
také jedním z praktických opat-
ření, jak reagovat na změnu kli-
matu a sucho. Podobné projekty 
pomáhají vrátit vodu do krajiny, 
kde chybí, a vytvářejí podmín-
ky pro zachování biodiverzity. 
Tůně u Habří jsou malým, ale 
doufáme, že dobrým příkladem, 
jak i drobné počiny mohou mít 
velký dopad na ekologickou sta-

bilitu a zlepšení kvality životní-
ho prostředí.

Zapojení veřejnosti
V květnu 2024 byla u tůní instalo-
vána informační cedule, která má 
za cíl návštěvníkům přibližovat 
téma vody v krajině. Tato cedule 
byla doplněna výtvarnými díly 
žáků ze ZUŠ Josefa Lady Velké 
Popovice. Veřejnost se mohla za-
pojit do výběru nejlepších obráz-
ků, které byly na ceduli použity. ■

Eva Šrailová,  
ZO ČSOP Velké Popovice

Projekt byl podpořen  
Nadací Partnerství v programu 
"Hybatelé komunit" a Nadací VIA 
v programu "Fond pro udržitelný 
život".

↑↑ Tůně u Habří v přírodním parku Velkopopovicko ↑← Pulčíci skokana. Celkový vývoj od vajíčka ke skokanovi je rychlý, 
zabere 7 týdnů ↑ Křest informační cedule u nových tůní se konal za přítomnosti zájemců z řad veřejnosti

Foto: Petra Salačová

Foto: Petra SalačováFoto: Petra Salačová
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Románské kostely v Poříčí nad Sázavou
U hesla Poříčí nad 
Sázavou připomíná 
stručný popis v Ottově 
slovníku naučném 
(encyklopedie obecných 
vědomostí z přelomu 
19. a 20. stol.) DVA 
ZDEJŠÍ KOSTELY. Kostel 
sv. Petra a Pavla a kostel 
sv. Havla. Oba jsou z doby 
románské, oba jsou 
dokladem jedinečného 
architektonického slohu.

Zatímco však kostel sv. Petra 
a Pavla se od svého vzniku téměř 
nezměnil, kostel sv. Havla prošel 
přestavbami. Proč jsou zde dva, 
a navíc ze stejné doby? To se 
vlastně neví. Nahlédnout do nich 
můžete v době konání mší nebo 
při ojedinělých příležitostech, kdy 
jsou otevřeny veřejnosti i s výkla-
dem průvodce.

Poříčí nad Sázavou vzniklo 
v 15. století sloučením tří zdejších 
osad, a to Poříčí, Kouty a Balko-
vice, ležících při brodu přes řeku 
Sázavu. Dnes má obec, nacháze-
jící se nedaleko Benešova, zhruba 

1200 stálých obyvatel; jejich počet 
se však v letní sezoně díky míst-
ním chatařům výrazně zvyšuje.

Kostel sv. Petra a Pavla 
Již na přelomu 11. a 12. století zde 
byl postaven ze žulových kvádrů 
jednolodní, obdélný románský 
kostel sv. Petra a Pavla. Dnes tedy 
nejstarší stavba v Poříčí, navíc za-
chovaná v původní podobě a ob-
klopená malým hřbitovem.

Obejdete-li kostel, vzadu na-
hoře uvidíte ve štítu nad apsidou 
v kamenech kříž – potvrzení dáv-
ných stavitelů o románském slo-
hu. Na severní straně nahoře je 
patrný zazděný původní vchod na 
emporu (nadzemní galerie otevře-
ná do prostoru lodi kostela), na 
jižní při zemi pak dva románské 
vstupní oblouky dveří. Typově 

jde o tzv. panský tribunový 
kostel. Byl tedy založen maji-
telem panství a kněz zde pů-

sobící byl něco jako jeho zaměst-
nanec. Přesný rok vzniku kostela 
není znám, ale jisté je, že severně 
od něj stávala tvrz. Na rozdíl od 
ní byl kostel kamenný, čímž zís-
kal na důležitosti. Jeho věž moh-
la fungovat i jako obranná. A již 
zmíněná empora? Ta sloužila pro 
majitele panství a jeho blízké, 
s tvrzí ji spojoval dřevěný můs-
tek, což dokládá i ve výšce zazdě-
ný vchod. Dnešní vstup do kostela 
vznikl pozdější přestavbou, dříve 
zde neexistoval.

Samotný vnitřek kostela je na 
první pohled chudý, co se výz-
doby týká. Zdání ale tak trochu 
klame. Stěny kostela totiž zdobily 
již v době jeho vzniku barevné ná-
stěnné malby, objevené až v roce 
1914, dnes odkryté a ceněné. Bo-
hužel jsou dost poškozené, u ně-
kterých výjevů nelze určit co před-
stavují. Jednoduchý hlavní oltář 
je nicméně až z doby barokní, byl 

sem přenesen z kostela sv. Havla 
v době jeho přestavby roku 1746. 
Pouze obraz znázorňující sv. Havla 
byl vyměněn za sv. Petra.

Ve věži kostela se nacházejí dva 
zvony. Velký „Petr“ z roku 1507 
a menší a o pár desítek let mladší 
„Pavel“.

Kostel sv. Havla 
Proč tedy zhruba o sto let později 
vznikl opodál ještě druhý román-
ský kostel, není známo. Na prv-
ní pohled byste ho do románské 
doby netipovali, prošel několika 
úpravami, které jeho vzhled změ-
nily. Románské základy a prvky 
si však uchoval. Vystavěn nebyl 
z kamene, ale z pískovce, který 
byl později omítnut a doplněn 
o reliéfy červených kvádříků. 
A ještě jeden podstatný rozdíl ho 
od kostela s. Petra a Pavla odli-
šuje – má podzemí, resp. velkou 
podzemní kryptu. Krypta sloužila 

k uchovávání ostatků význačných 
osob. Původně se do podzemí 
kostela vstupovalo dvěma po-
stranními, a navíc velmi úzkými 
chodbami, tedy ne vhodnými pro 
každého. Proč zrovna takto, to 
je stále otázka. Současný vchod 
z hlavní lodě je až z velké barokní 
přestavby z poloviny 18. století, 
do které se pustili tehdejší maji-
telé, pánové z Vrtby a Klenové. 
Jejich znak najdete i nad vstupem 
do kostela.

Výbava interiéru kostela je také 
z doby této přestavby. Zaujme 
svým řezbářským provedením ve 
stylu barokní gotiky, mistra Laza-
ra Widmanna. Ten sám sebe zde 
zpodobnil také, podívejte se na 
levou stranu hlavního oltáře na 
sousoší biskupa Liboriusa a u no-
hou mu klečícího kajícníka – tak 
to je sám řezbář. Celá výzdoba 
je unikátní, tvoří ji množství pře-
krásných soch a řezeb z lipové-
ho dřeva... a nic z toho není po-
lychromované.

 ak ■

↓ Jednoduchý interiér románského 
kostela je doplněn barokním oltářem

↓↓ Zazděné původní vchody 
připomínají dva oblouky na jižní straně. 
Otvory ve zdech kostela sloužily 
k upevnění lešení při jeho stavbě

Jedna z nástěnných maleb datovaná do 
12. až 13. století . Zvěstování – anděl byl 
poslán k Panně Marii a zvěstoval jí, že se 
má stát matkou Mesiáše, Syna Božího

↑←← Zazděný vchod s pískovcovým 
zdobeným portálem 

↑← Nad současným vchodem, vzniklým 
při přestavbě v 18. století, byl umístěn 
znak patronů kostela: Františka Václava 
hraběte z Vrtby a jeho manželky Marie 
Anny hraběnky z Klenové 

↑ Ze dvou kostelních věží se dochovala 
pouze jedna, ale jen díky přestavbě 
původní dřevěné, poškozené požárem. 
Slohově však nezapadá do období 
románského ani barokního

Poříčí nad Sázavou
Farní ves při vtoku Bystré do Sázavy, v hejtmanství 
a okr. benešovském; má 80 domů, 801 obyvatel (1890), 
starobylý kostel sv. Havla ve slohu románském, 4 třídy 
školy, poštu, dvůr a mlýn. Před Poříčím stávala farní osada 
Balkovice s farním kostelem sv. Petra a Pavla a tvořila 
s Poříčím městečko. Bývalá tvrz, později zámek, přetvořena 
v XVIII. stol. v hospodu »u mýta. Poříčí bývalo panské sedění. 
K r. 1358 připomíná se Přisňák a kolem r. 1396 Zbyněk 
z Poříčí. Po r. 1549 koupil je Jan Opit, jehož syn Julius prodal 
je r. 1577. Později spojeno se statkem mračským. R. 1620 
kozáci polští vydrancovali a zničili kvetoucí tehdy městečko, 
tak že od té doby se nevzpamatovalo a kleslo na pouhou ves.

Ottův slovník naučný, díl XX., s. 251, vydán r. 1903  
(zkratky upraveny)

Současný vchod 
z hlavní lodě je 
až z velké barokní 
přestavby z poloviny 
18. století
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Vydejte se s námi na cestu k novým milníkům s Akčními modely Škoda Fabia 130 let a 130 let Premium, nyní  
se zvýhodněním až 91 800 Kč. Pořiďte si výbavu, díky které se Vaše jízda stane radostnější. Zvolit můžete z několika 
atraktivních prvků,  jako například možnost volby jízdního režimu, 10” virtuální kokpit nebo pohodlné parkování pomocí 
předních senzorů. Pro více informací navštivte naši autorizovanou prodejnu, nebo nás kontaktujte online či telefonicky.

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozu Škoda Fabia: 5,0–5,4 l/100 km; 113–123 g/km Ilustrativní fotografie, obsahuje prvky příplatkové výbavy

Parkovací kamera 
vzadu

Hlídání 
mrtvého úhlu

KESSY - bezklíčové 
zamykání a startování

 již od

364 900 Kč

Škoda Fabia
Akční modely 130 let

Váš autorizovaný prodejce vozů Škoda:

Přijmeme do moderního centrálního 
stravovacího provozu v Říčanech 
následující profese:

Pracovní doba: 
PO–PÁ, pouze ranní směny

tel.: 603 428 229
e-mail: catering@arter.cz, 
www.arter.cz

Vedoucí školní jídelny
Kuchař/kuchařka
Pomocný kuchař/kuchařka
Expedientka hotových jídel
Řidič dodávky na rozvoz obědů
(částečný úvazek, vhodné pro vitální důchodce)

Potřebujete více informací?
Kontaktujte nás: +420 604 366 496, info@alzheimerhome.cz.

Navštivte naše webové stránky www.alzheimerhome.cz.

alzheimer home
člen skupiny Penta Hospitals

ALZHEIMER HOME představuje unikátní projekt 
propojení špičkových zdravotních a sociálních 

služeb v rámci péče o nemocné s Alzheimerovou 
chorobou a ostatními typy demence. Domovy po celé 

republice jsou určené klientům, kteří potřebují 
24 hodin denně, 365 dní v roce pomoc jiné osoby. 

Filipov (Čáslav)

Inzerce Prahu a Střední Čechy 190 x 129_b.indd   1Inzerce Prahu a Střední Čechy 190 x 129_b.indd   1 09.09.2024   9:38:5309.09.2024   9:38:53
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Řádková inzerce
Převedu ZÁZNAMY Z VIDEO-
KAZET na DVD nebo flešku. 
Levně. Tel: 777 554 484

Nabízím MALÍŘSKÉ PRÁCE, 
ŠTUKOVÁNÍ tel.: 606 227 390, 
www.malirjaromir.cz

ČALOUNICTVÍ MARCELA.  
Provádíme opravy novodobého 
a starožitného nábytku. Vyrobíme 
na míru postelová čela, matrace, 
sedáky. Vrátkov 58.  
Tel.: 737 994 629. Email:  
marcela@calounictvimarcela.cz

SUCHÉ PALIVOVÉ 
A KRBOVÉ DŘEVO
PELETY A BRIKETY

Štěpkování větví do průměru 10 cm
Odběr: Prusice (tel. 608 302 917)

Všestary (tel. 777 280 341)
Otevřeno: Po-Pá: 7-17 So: 7-13

Ceník na www.broukal.cz

DĚLÁM SE DŘEVEM

Tel.: 721 864 838 
www.delamsedrevem.cz

PAVEL MOTUZ
tesař, truhlář
Klokočná

MALÍŘSKÉ MALÍŘSKÉ 
A LAKÝRNICKÉ PRÁCEA LAKÝRNICKÉ PRÁCE

Tomáš Drahotínský
Říčany – Pacov, tel.: +420 607 176 827
email: dratom@volny.cz

_ZAK_2021_009_INZERCE TRAVNIK_45X30MM_FINAL_.indd   115.01.21   10:18

RECYKLÁTŮ
SMĚS SUŤ 
A BETON

DOPRAVU ZAJISTÍME

AKTUÁLNÍ NABÍDKA 

PRODEJ

KONTAKT:

777 322 134 

Odborná montáž úsporných českých tepelných 
čerpadel Acond pro rodinné domy.

Odborná montáž úsporných českých tepelných 
čerpadel Acond pro rodinné domy.

     www.tc-acond.cz

Systém vzduch - voda a země - voda.
Chladivo R290.
Topný faktor až 7,11.
Záruka až 10 let na kompresor.
Úspora až 70% nákladů na vytápění.
Pracuje do teploty -22 °C.
Nabídka zdarma.

esel®

Návrh, dodávka, montáž, 
záruční a pozáruční servis

Telefon:  777 283 009  /  777 283 003
Kutnohorská 678, 281 63 Kostelec nad Černými lesy

Kotlíkové
dotace

ELEKTRO
instalace
revize

montáže, 
opravy
rekonstrukce 
poradenství

Tomáš Kurel, Svojetice
tel.: 723 480 477

www.elektro.tk.sweb.cz

BETON, PÍSKY, DRTĚ, KAČÍRKY
DOPRAVA MIX, KONTEJNER, SKLÁPĚČ

BETONÁRKA 
MUKAŘOV

PO-PÁ 8-15 h 
SO dle počasí, ověřte si tel. předem

Mimo otevírací dobu po dohodě s dispečinkem.
TEL: 721 870 737

www.betonmuk.cz
U Mototechny 89 – areál stavebnin PRO-DOMA

#19972 - CZ_OFFLINE_REGIO PRINT_Dobrejovicky-Zpravodaj-188x130_Cestlice.indd   4#19972 - CZ_OFFLINE_REGIO PRINT_Dobrejovicky-Zpravodaj-188x130_Cestlice.indd   4 16.05.2024   16:01:0716.05.2024   16:01:07

ČALOUNICTVÍ
JOSEF VÁVRA

Tel.: 603 301 565 
 733 299 549

veškeré čalounické práce 
a restaurování nábytku

www.calounik-vavra.cz

AKCE
850 Kč + DPH 
za m³ + DOPRAVA
Pro velkoodběratele sleva 

KONTAKT:

777 322 134

PRODEJ 
TŘÍDĚNÉ 

KOMPOSTOVANÉ 
ZEMINY

 ZDRAVOTNÍ SESTRU / 
ZDRAVOTNÍHO BRATRA

• plný i částečný úvazek
• směnný provoz

tel. 602 627 741
personal@olivovna.cz

www.olivovna.cz

přijme

JSME ZNAČKAŘI, PŘIDEJTE SE K NÁM. 
TĚŠÍME SE NA SPOLUPRÁCI.

Email: info@3kznacky.cz
Tel.: 608 987 364

ZABÝVÁME SE DOPRAVNÍM ZNAČENÍM 
(VODOROVNÉ, SVISLÉ A PŘECHODNÉ 
DOPRAVNÍ ZNAČENÍ) A DOPRAVNÍMI 

STAVBAMI MENŠÍHO ROZSAHU.

POŽADAVKY: 
• časová flexibilita • manuální zručnost

• zodpovědnos • ŘP sk. B, výhodou C, T (rozšíření 
hradí zaměstnavatel) • praxe v pozemních 

komunikacích a zednické zkušenosti vítány •

NABÍZÍME: 
• nadstandardní mzdové podmínky • stravenky

• zvláštní odměny • kurzy • školení • 

Společnost 3K značky přijme  

MONTÁŽNÍ TECHNIKY
DOPRAVNÍHO ZNAČENÍ 

pracoviště Doubravčice

 UKLÍZEČE/KU
SANITÁŘE/KU 

• požadujeme svědomitost, 
pracovitost a čistý trestní rejstřík

• práce na HPP
• bydliště v okolí Říčan výhodou

tel. 602 627 741
personal@olivovna.cz

www.olivovna.cz

hledá

Provádíme zemní,výkopové a demoliční 
práce, dovoz štěrku, písku zeminy, betonu, 

odvoz sutě a komunálního odpadu. 
 výkopy pro inženýrské sítě (vodovod, plynovod,

 kanalizace)
 vyklízení - kontejnery
 bourací práce
 nakládka materiálů
 základy domů, plotů, zdiva
 sklepy, bazény, jímky, vodovodní šachty
 základové desky rodinných domů
 cesty, zámkové dlažby
 dovoz kompostované zeminy
 likvidace sutě demoličních a komunálních 

odpadů
 úprava zahrad a svahovitých terénů

UNC - PÁSOVÝ BAGR - NÁKLADNÍ AUTO

 602 353 409 marek.lejcek@seznam.cz
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Tel.: 603 525 617, 603 525 592

777 035 666777 035 666

ZAPŮJČENÍ VOZU 
ZAPŮJČENÍ VOZU 

ZDARMAZDARMA

777 035 666777 035 666

TŘÍDĚNÍ ZEMINY 
A SYPKÝCH MATERIÁLŮ

TEL.:  
777 322 134

u vás na pozemku
strojem Locust  753 
s třídící lopatou

OBJEDNÁVKY:
osobně: Po - Pá v provozovně ve Svojeticích 
e-mailem: kamenictvijordan@seznam.cz 
telefonicky: 602 304 946 - p. Jordán

AKCE: DOPRODEJ LETNÍCH PNEU ZA STÁVAJÍCÍ SKLADOVÉ CENY
VÝHODNÉ CENY ZIMNÍCH PNEU

PNEUSERVISNÍ SLUŽBY NA POČKÁNÍ, PORADENSTVÍ
NÁKUP BEZ STAROSTÍ A BEZ RIZIKA
USKLADNĚNÍ  ZÁKAZNICKÝCH PNEUMATIK
ŘEŠÍME TAKÉ TPMS – ČIDLA TLAKU
E-SHOP NA NAŠEM WEBU

OTEVÍRACÍ DOBA: 8 – 17 h, sobota  8 – 12 h

•KONTEJNERY•
•ODVOZ 

SUTÍ BETONU 
SMĚSNÉHO ODPADU 

BIOODPADU•
•DOVOZ 

SYPKÝCH MATERIÁLŮ 
PÍSKU ŠTĚRKU ZEMINY•

•ZEMNÍ PRÁCE•

RYCHLÉ JEDNÁNÍ 
SPOLEHLIVOST

Tel.: 777 322 135

Jsme česká firma hrdá na to, že jsme největší  
a nejúspěšnější prodejce elektroerozivních strojů v ČR a SR.

Máme lidský a férový přístup.
Neváhejte a předejte se k nám.

Zaujali jsme Vás?  
Pak neváhejte  

a zašlete nám svůj  
životopis na e-mail: 

 mvejvodova@penta-edm.cz

Hledáme do svého týmu

ASISTENTKU VEDENÍ  
SPOLEČNOSTI

Možnost i zkráceného úvazku  
(minimálně však 6 hodin denně)

Co můžeme nabídnout?

 k Zaměstnání poblíž Vašeho bydliště
 k Prima partu
 k Pravidelný příjem
 k Za Vaši dobrou práci  

dobrou odměnu
 k Vaše pracoviště bude  

v Říčanech u Prahy
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Pořád je co objevovat a proč se zlepšovat

KŘÍŽOVKA

Zápraží je určeno pro oblast jiho-
východně za Prahou, což zahrnuje 
obce a města od Prahy-Uhříně-
ves přes Průhonicko, Jesenicko, 
Dolnobřežansko, Jílovsko, Ří-
čansko, Českobrodsko, Úvalsko, 

Černokostelecko, Mnichovicko, 
Velkopopovicko, Pyšelsko až na 
Posázaví (Poříčí, Čerčany, Cho-
cerady, Sázava). Zápraží tedy po-
krývá část území Prahy, součástí 
je i (TAJENKA). Od letošního 

roku zasahuje působnost časopi-
su již i do okresu Nymburk. Máte 
pro nás tip na nové výdejní místo 
ve vaší lokalitě, kde byste časopis 
rádi viděli a měli k dispozici? Na-
pište nám.  red ■

Časopis Zápraží je regionální měsíční periodikum s 18LETOU TRADICÍ. Aktuálně má na 
140 výdejních míst a tištěný časopis je na webu i v online verzi. Časopis je pro čtenáře stále zdarma!

HLEDÁME 
SPOLUPRACOVNÍKY 
Na pozici inzertního 
poradce (IČO), provize za 
zprostředkování, bonusy 
po zapracování dle dohody. 
Znalost regionu Zápraží 
a širšího okolí vítána. 
email: redakce@zaprazi.eu, 
tel.: 601 344 588
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